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THE BANKRUPTCY ACTS, 1914 and 1926.

IN THE "WAKEFIEL D * COUNTY CEOURT.
IN BANKRUPTCY. No. 1 of 1972,

RE s JOHN GARLICK LLEWELLYN PDULSON,.

RESUMED PUBLIC EXAMINATION OF THE DEBTOR.

BEFORE MR. REGISTRAR GARSIDE
gt the Court
this 25th day of Sepgember, 1572.

PRESENT
THE OFFICIAL RECEIVER: Mr. W. A. Bishop.

FUR THE TRUSTEE: Mr. Muir Hunter, Q.C.
Mr. . Graham.
Mr. Crystal.

FOR THE DEBTOR: Mr, L. Saffman,

The above-named debtor, being sworn and examined at the
time and place above mentioned, upon the several
guestions following being put and propounded to him,
gave the several answers thereto respectively following
each guestion, that is tao say :
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MR. HUNTER: My learned friend Mr. Saffman has an
application, sir.

taken before me

Registrar.

=

MR. SAFFMAN: May it please you, sir; at the conclusion

of the last hearing on the 7th August, I indicated that
I proposed asking under s,.108 of the Bankruptcy Act

‘ for a review of your previous decision with regarzd to

: an adjournment. I have to.inform you that as a2 result

. of certain information which has come intc my possession

since that date, I am instructed by my client that he

does not wish me to proceed with that application -

instructions with which I may say, sir, I wholeheartedly

agree - and that in the circumstances I am not making

any applicatior. for a review,

I would llke to taks the opportunity, though,
sir, of mentlonlng gno thing. 3ecause of the previous
examinations, there ‘was a rclease made to the presg
by the Royal Institute of British Architects in which
they said that because of {he evidence given in the
transcripts that certain gucstions concerning my client's
professional conduct as a member of the Royal Institute
of British Architects: “hpd heen referred to the
Institute's Investhatiﬁﬂ Committee, and that received
very wide publicity. ,ﬂ\

These are the Notes of the Public Examindtion,

referred to in the Memorancum of Public Examination,

of
this

%
I would like to taks this opportunity, sir, of
saying that since that time thz Royal Institute of
Brltzkp Architects have, in fact, now decided that tho

-w.".
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are not proceeding with any charges as indicated in their
press relesse. That, of course, is their privilege, but
I would like to make the strongest possible complaint as
to the fact that whilst they gave the widest possible
publicity to the fact that further proceedings were being
considered, they gave no publicity whatsoever to the fact
that those proceedings were not to be continued.

THE REGISTRAR: Thank you, Mr. Saffman. I am surs that wide
publicity will now be given to this fact that no proceedings
are being taken by the Institute.

MR. SAFFMAN: I trust so.

MR. HUNTER: I thimk, sir, you might perhaps allow me to say
on behalf of myself and my instructing solicitors that none
of us had anv part in the preparation of the "Sunday Times"
colour supplement which appeared yesterday and which
contained very extensive, though selected, extracts from
the Public Examination held in your court, together with a
large number of photographs of perscns referred to therein.

I think, sir, it would alsc be of assistance to the
Court having regard to earlier discussions as to the desir-
ability of these proceedings being continued, the Court
should be informed that the recoveries to date by the Trustee,
actually in hand or guaranteed, already amount to just on
£30,000, including a number of refundings of sums received
by persons either already referred to or not yet referred to,
and there are, the Trustee believes, further such sums
likely to come to hand, and that the purpose of thc proceedings
may therefore seem to that extent to have been justified in
the interests of the creditors.

THE REGISTRAR: Thank you, Mr. Hunter. I would also like *to
add that I did not give any permission for exiracts to be
reproduced in the "Sunday Times" from the official transcript
of these proceedings.

MR. HUNTER: May I express the hopa, sir, that next time thay
choose a rather more flattoring picture of me.

Now, sir, on the last occasion &and on carlier occasigns
the debtor has given undertakings to the CLourt to produce
documents and information, =nd I think it would be convenient
if I dealt first with those matters.

JOHN GARLICK LLEWELLYN POYULSON, recalled.
Examination bv MR, MUIR HUNTER (continued).

2715. Q. Mr. Poulson, on two previous occasions you have undertaken
to have a further search to see whether you have at home any
further files or papsrs relating to your ;ffairs. Have you
done so? A, Yes, sir.

2716. Q. And did you between the 5th September and this weckend
produce three further suitcases full of documents to your
solicitors for onwerd transmission? A. Yes, sir.

2717. Q. I think you would agree, would you not, that many of those
documents are extremely important? A. Yes.




§ % M

 ——

2718. Q. Could you tell the Court how it comes about that they have
not been produced until this time? A, Well, the only
answer I can give, sir, is that I wasn't aware that in these
documents there was anything of any relevance, and as l've
moved house they got mislaid - had been put away in the roof.
It is such a small residence we have.

2719. Q. Yes. You —---

MR. SAFFMAN: If I might interrupt for one moment; in fact,
sir, the suitcases were handed to me at or round about the
beginning of August. I read them first, by arrangement,
before passing them on. So I think it ought to be made
clear - it is a little ambiguous at the moment - that they
have not been produced by Mr. Poulson to the Trustee in thne
immediate past, but it has been over a period of as long as
six weeks.

2720. MR, HUNTER: 1 am not going to deal with them in detail at the
moment, Mr. Poulson, but just to take one specimen. I holag
in my hand one of these new files —-=-

MR. HUNTER: Perhaps, sir, the Court might like, zalthough it
cannot be visibly recorded on the transcript, to know that

from here to there is the new material, about thres cubic

feet of documents.

2721. Q. And they were just regarded as of no importance? A. Well,
they were -~ I think they -- don't they refer to 0.9.B.7

2722. Q. I hold in my hand --- A. We were not discussing 0.5.E.
until afterwards ---

2723. Q. Mr. Poulson, will you look at this file called "T. Dan Smith",
a pink file with that title. Would you recognize that as
one of the files you have just produced? A. Yes, sir.

2724. Q. Now, you have not previously produced any file relating to
Mr. Dan Smith, have you? A. I wasn't aware it was there
at the time,

2725. Q. Nao. This file caontains, does it not, a large number of
personal letters between yourself and Mz, Dan Smith, both
about your business, does it not? A. I haven't read the
file, sir.

2726. Q. 0h? You mean you left it to Mr. Saffman to read it for you,
and was it Mr., Saffman --- A, As soon as 1 found the
files I delivered them.

2727. Q. Yes. It contains, for example, correspondence which shows

that you provided Mr. Dan Smith and his numerous family



21728.

2729.

2730.

2731,

2732.

2733.

2734,

2735,

A7T86 L

Q.

d.
MR.

MR.

with at least two holidays in Greece, paid for through an
account in Athens. Do vzu remember that? A. No, sir.
Well, do you mcean you do not remember providing Mr. Smith
with any holidays at all? A. Not in Greece. I thought
he went on business, sir. I thought he went an business,
and I thought he went with one of my staff; certainly not
on heoliday.

We have had a little trouble, have we not, with holidays,
Mr., Poulson? A. Yes. But, I mean, after all, I am
going from memory.

You remember, do you not, that when I asked you about a

certain civil servant's holidays, you said that was the only

time you had sent a civil servant on holiday. Do you
remember that? A, Yes, sir.
Day 2. We then discovered, did we not, on the last

occasion that you had sent Mr. Pottinger of the Scottish
Office on two holidays on Hellenic cruises? A. Yes, sir,.
80 your first answer in that case was noct true? A. Well,
it wasn't a case of that, sir; it was memory.

Memory, yes. So Mr. Dan Smith, who has received from you
over a period of seven years &155,000, you are sayving that
until now you had forgotten that on two occasions you had
paid for him and his entire family to go holidays in Grecce?
A. I wasn't aware of this, sir.

No; well, we can lock at that in due course =---

SAFFMAN: Sir, with respect; the witness says that he was
never aware that Mr. Dan Smith had gone to Greece on holidays;
he thought he had gone on business with a Mr. Tetlow, one
of Mr. Poulson's employees. It is not that he has forgotten
about holidays. He just says that he never knew of them;
he thought they were business trips,

HUNTER: I would remind my learned friend and Mr. Poulson,
I never put a gquestion without the documents. We will roturn
to that unless Mr. Poulson chooses to remember first.

Now, another undertaking you gave -- Perhaps before we
leave that undertaking, may the Trustee now feel assured that
there are no further documents which you have lying about
somewhere? A. Very definitely, sir.

Well now, we have done our best in the short time at our
disposal to examine these files. We do not find any filcs
relating to the company known in this case as 1.T.C.S5., but

did you not have any files relating to that company?



2737,

2738.

2739,

2740,

2741.

2742,
2T43.

2744,

2745,

2746,
2747,

2748.

u.
Q.

Q.

a.

Q.
d.

Q.

MR.

MR .

Q.
QO
MR.

d.

A. I don't know, sir,

Pardon? A. I don't know, I am surprised at this, but --
Well, you remuinber 1.T.C.S., do you not? A. Yes, but I
thought you referred to them in previous ---

No. We have iad a file of your correspondence with Mr.
Maudling? A. Ah; that's the only one, then, without
doubt.

No other correspondence with all these gentlemen with stranae
names in Abu Dhabi, or Dubai, or places like that? A. No,
sir. I was only the consultant architect, after all. They

didn't communicate direct with me.
So we may feel now that we have got to the bottom of the
barrel? Well then, another important undertaking you gave --
Am I right in thinking that a few momsnts ago you said there
were cther files which were not reslevant? A. No, no,
I didn't, sir.
We have got them all, have we? A. No, I have got no mor=s.
Another important —--- A. The reason for you not gestting
those files that you have just had this last two months —=-=
Anocther important undertaking you gave was to produce,
firstiy, & list of consultants. I am going to show you this,
HUNTER 3 Sir, I believe that your office contains a photo~-
graphic machine. I wonder whether the Court would allow me,
on peyment of the usual charges, to have this photographed?

It is one of the things we did not get dore.

REGISTRAR: Yes, certainly.

HUNTER: I am going to show it toc the witness.

DEBTUR I have got a copy, sir.

HUNTER ¢ Have you got a list of the consultants? A, Yes.
HUNTER s Well, sir, I will show this to Mr. Poulson if

the Court will not mind my endorsements on it.

Is that the one? A. Yes.
Without the pencilled alterations? A, Yes.

HUNTER: That will in duz course be marked "J.G.L.P." with

the appropriate number.

The witness produces and identifies a document entitled
"list of Consultants". Some names are omitted which have
already been referred to in the Public Examinaticn. There
then appears a list of names with, alongside +them, the
initials of the companies to whom they were consultants,

Is that right? A. Correct, sir,



2749. Q. In a letter from your solicitor dated 23rd September, you

have made certain alterations which I would ask you to

confirm. LE. 1 do, sir.

2750. Q. The third itsw is Mr. Pottinger, a consultant to J.G.L.P,
who you now say should not bave been included. Is that
right? A. That was definitely an error.

2751. Q. And then there are some other companies added alongside.

And then the fourth from the bottom, Mr. G. Tunbridge, is
described now as "a corsultant/estate surveyor"? A. Yes,
sir.

2752. 0. Now, there is, I think, a misprint. The fifth name should
be Viner Brady, should it not? A. Yes.

2753. Q. He was the railway expert, was he not? A. Correct, sir,

2754, Q. For the Mossamedes harbhour? A. Yes - for the railway to it,

2755. Q. Now, this document, unlike every othzr document in which the
word M"consultants" has been used, does not have "consultants®
in inverted commas. Can you tell us now that we are face to
face with the guestian of consultants, what you and your
staff - or your staff - meant when they put "consultants"
in inverted commas, as they always do ---

MR. SAFFMAN: Sir, before that guestion is answered, may I say
that this was a list which was typed in my office, and I
must accept responsibility whether or not there are inverted
commas.,

MR. HUNTER: That is not a proper intervention.

2756. Q. It is right, is it not, that whenzver we have seen the word
"consultants" in this case it has always been in inverted
commas? A. You say so, sir. I didn't know.

2757. Q. Well, now they do not have invertced commas, so I would like
you now to define what you mean by "a consultant"? A. Well,
as far as -- I can only refer to the ones that are J.G.L.P,
which are 1, 2, 3, 4, 5 on this list.

2758. Q. What do you mean you can only refer to those? A. Well,

I mean I can't take responsibility for some of them. I never
even met the C.P. ones.

2759, Q. But what are they doing on this list if you know nothing
about them? A. Because they were paid through Ropergate
Services, sir.

2760, Q. So we will draw up twe categories, shall we? The first ones
are consultants, with or without inverted commas, for whom

you were directly responsible? A, Yes.

o
N



2761,

2762,
2763.

2764.
2765,

2766.

2767.

2768,
2769.

2770.

2771,

2772,

2773,

2774,

Q.
Q.

Q.

Well now, tell me what you mean in that context by "a
consultant"? A. Well, in the main, these were for
people connected with overseas work, and they were able

to assist me in not wasting time when I wasn't there,
meeting the right people.

Touting for work? A. No, sir.

JeG.L.P. itself did not do overseas work, did it? A, Yes,
sir.

It did not get contracts? A, Yes, sir.

That was done, was it not, by the overseas companies?

A, No, sir. J.G.L.P. got all the overseas work.

I beg your pardon? A. J.G.L.P. got all the overseas work
with the exception of Mossamedes Harbour.

Well, what about Construction Promotions? A. Construction
Promotion was Mossamedes Harbour,

And that alaone? A. And that =alone.

And then I.T.C.S5.7 A. I.T.C.S5. got the four jobs in the
state of Abu Dhabi.

Why alongside Mr. McCrae, who is a prominent citizen of
Liberia, do we find I.T.C.S. Did they work in Liberia?

A. No, sir. They worked -- Mr., Maudling went there for a
visit of two days - that is why that is the only reference
to I.T.C.5. here - in connection with trying to bring what
had been going on before to fruition.

Well then, turning to your definition of "consultant", you
mean a person who could introduce you to the right chap?

A. No, sir. It isn't a case of introduction as far as
the getting of the work; it was the introduction to the
people to make sure that the work went on, and in the case
of I.T.C.5. it was ===

I am talking about your own affair. You said, did you not,
a moment ago that a consultant was a person whom you had
there to ensure that you did not waste time when you went
out? A, That is one of them. I was mentioning, ox you
were mentioning, McCrae in the case of I.7.C.S.

The Honourable Mr. McCrae of the Liberian Government was a

person who what - he jollied on the labourers? A. No,
sir. He is an Englishman; he is not a Liberian.

I see; a lot of them have names like that. So he was an
Englishman in === A. If my memory serves me right, hc was

the Financial Adviser to the Prwesident.

e



2775,

2776,

2777.

2778 .

2779.

2780,

2781.

2781,

Q.

MR .

MR .

And so he was in a position to put contracts in your way?

A. No, sir. It was a case that here he was in a position
to deal -~ 7 was able to deal directly with ths President,

in his prescence, in cconnection with the project of a harbour
at Cape Palmas.

Therefore, Mr. McCrae was a Liberian civil servant?

A. I wouldn't know, sir; I couldn't tell you.
Well, if he was the Financial Adviser to the Fresident and
he was not a Liberian civil servant, what would he be?

An independent contractor? A. He is not a contractor, sir.
In this country, Mr. Poulson, the people whom you call
consultants are all found to be on a salaried basis, are
they not? Take Mz. Merritt, the fifth down? A. Oh,
yes, sir.,

Right. Mr. Cunningham, as you now know; Mr. Alderman
Hadwin, as you now know; Mr, Bob Irwin, as you now know,
and Mrs. Cheeseman, as you now know, were all on a salary.
Now, if that is what you mean by "a consultant", wiére you
paving Mr. btcCrae a salary? A. I don't know, sim.
Was anybody paying Mr. McCrae a salary? A. C.P. must have
been.
What for? A. Well, originally, C.P. met him and he
introduced the Cape Palmas Harbour, and then J.G.L.
Poulson Associates took it over as thoy were the technical =--
90 you paid him, a Liberian officer, a sum of money for
getting you a contract ---

SAFFMAN s Sir, it has not yet been sstablished that Mr.
McCrae was a Liberian officer.

HUNTER ¢ He was Financial Adviser to the President.

Perheps Mr. Poulson ---

THE DEBTOR: I think he was. I den't know what ---

MR .

MR.
MR.

SAFFMAN: Sir, there are financial advisers to prusidents
in many countries who are not civil servants. My learned
friend is assuming the position obtained in Liberia ---

HUNTER: We have got the file, Mr. Saffman.

SAFFMAN ¢ As 1 was about to say, sir, if it can be
established, then so be it, but at the moment it is nothing
more than an assumption which the debtor is being askued to

accept.

THE REGISTRAR: Well, if there is a fTile available, guestions

could be asked on that.



2782,

MR .

HUNTEFR ¢ How well did you know Mr, McCrae? A. I suppose

I met him four times.

2783. Q. When did you start calling him by his christian name?

2784,

2785,

2786 .

2787.

2788.
2789.

2790.

2791.

2792,

2793.

2794,

2795.
2796.

Q.
Q.

Q.

d.
d.

I have in front of me a letter dated §th March, 1967, in

a file you have just produced called "Cape Palmas Harbaour

and The Honourable J. G. McCraz®, He must be the son,
presumably, of a baron or an earl? A. No, sir. I think
he got that in Nigeria. He was for a long period befeore

this appointment, until his riztirement, the head of United
Africa Company.

Well, you have written to him cn %the 8th March, 1967, at

the Department of Commerce and Industry, Monrobia, Liberia,
"Dear John"? A. Well, as you can sesz from that file, there
is an awful lot of letters, but, as I say, I only saw him
probably four times. I didn't pay morws than four visits to
Liberia.

Could you see the President without the intervention aof

Mr. MecCrae? A. Yes, sir.

Why did you pay him money then? A. Well, I suppose it had
been started that way after we got the appointment.,

Why did you pay him money? A. I'm afraid that is the only
answer I can give, sir.

You paid him money to get the contract? A. No, sir,

To get the ecar of the President, did you not? A. Na.

We had only the chance of getting a2 contract, that's all.

You bought the chance, yess. You bought the chance of gstting

a contract, and how much did it cost you? A. This is naot
J.G.L. Poulson, This is the C.P., sir, which was doing this,
not me.

This is a letter written by yourself -- A. Yes, towards

the end, it was, but the job had been obtained by then.

You mean I.T.C.S. had nobbled Mr. MeCrae, and you carried on
with it? A. No, sir. I.T.C.5. had not even been thaught
of when the whole of this work had been done.

Well, who had nobbled Mr. McCrae? A. Nobody had nobblaed
as far as 1 am aware, but as far as I am concerned C.P. found
Mr. McCrae and found this work in Liberia.

Construction Promotions, a company of which Sir Bernard
Kenyon - was he the Chairman? A, Yes, sir.

And then Mr. Maudling? A. He was for a short period.

And somebody in your organisation paid the Financial Adviser



to the President of Liberia a sum to get the President's ear:
is that the situation? A. I can't answer for what C.P.
did, sir.

2797. U, But it was a company incorporated by yourself in which your
wife held 85 per cent. of the shares. We went into this,
do you remember, the last time? Who was the boss?

A. Well, it certainly wasn't me. If you met those people
you would soon know. It is C.P. I am talking about.

2798. Q. Who decided to pay a sum to a government officer in Liberia
to get a contract? Who actually decided? A, I can't tell
you that, sir, because I don't krow.

2799. Q. Who got the money out of you to pay for it with? A. Con-

struction Promotion.

2800. Q. And who was Constructien Promotion? A. Not me, sir.

2801. Q. What person ran it? A. Pollard.

2802. Q. Pollard, yes. Who are these other directors? A. Sir
Bernard and Sir Herbert Butcher originally - I don't know
whether he was on at the time - and Mr., Marr.

2803. Q. And Mr. -- ? A. Marr, the solicitor.

2804, Q. I do not want to take up too much time on this; I am just
establishing, you see, what a consultant is. A consultant
is a person who is paid a sum of money to get a contract
with or wi thout your knowledge from which your organisation
then profits? A. Actually, it wasn't. My organisation
wouldn't have profited bccause it wasn't an architectural
job, sir.

2805. {. Why did you go out to Liberia and have chats with Mr. McCrae
as shown by the file? A. I went out as the consultant to
J.G.L. Poulson Associates, the civil engineers who had done
the design. I understood that they were also interested in
some housing at the base of the President's palace.

2806, Q. Would you look at this document? That is & photographic copy,
is it not, of a letter from Mr. McCrae to the President of
Liberia, copy to you —--

MR. SAFFMAN: May I ask the date of that letter?

2807. MR. HUNTER: Give the date of the letter, would you, Mr.
Poulson? A. 1st June, 1969. This was after he had
retired, I believe.

2808. (. Are you sure that Mr. McCrae is an Englishman? Have you
read the letter? A. Yas, sir.

2809. Q. Will you now look at this, which I think must be ths covering



2822.
2823,
2824,

2825,

2826,
2827.

2828,

28 295

2830.
2831.

2832.
2833.

2834.

Q.
d.
Q.

Q.

Q.
Q.

MR.

MR.

0.

Q.

Q.

u.

at whose instigation, whether it was McCrae or somebody

else's, he changed to come to London, and this was +he

information, that he was coming to London, and we ought to

take the opportunity of seeing him because he was in London,

Did

you in fact sse him? A. Yes, sir.

With Mr. Maudling? A. No, separately.

Well now, when in the course of the last few weeks you wers

drawing up this list of people, what caused you +o put Me,.
MeCrae on this 1ist? A. Becauss, sir, I saw payments had
been made to him.

Well now, where did you find those payments? A. In the
cash book,

Your cash book? A. Yes, sir.

Well now, if there were paymants made, they would appear,
would they, on the big list - it has not got a name - which
you have produced in accordance with your next undartzking?
A. No, not the amount, sir, We were only ascked to Qive =
list. The details of the payments are not included as far
a8s consultants are concerned. We were instructed hy Mx,

Saffman naot to.

P’I A

Saffman told you not o say how much the consultants had

been paid? A. MNo; we had only to show the consultants, sir,

name them.

SAFFMAN: Sir, with the greatost respect, undertakings were

given to supply a list of consultants and undertakings were

given to supply details of gifts. If Mr. Poulson had been

asked to give an undertaking to supply a list of consultants

and

details of amounts paid to tham, he would have dong S0.

HUNTER : My friend should addrsss his complaints not to me

but
You
the

out

to his own client,
sadicd, did you not, that Mr. Saffman told you not to give
amounts paid to the consultants? A. No, sir; I carried

what he asked me o do, namely only the names of the

consultants.

How

much did Mr. McCrae get? A. I have no idea, sir.

Well, you found them in the cash book? A. Well, I cannot

remember these things, sir.

Roughly. A hundred pounds? A. I have not any idea, sir.

But

he was paid? A. DObviously, otherwise he would nat be

on that list.

If he was paid out of your cash book, that is out of your

12.



maoney, is it not? A. But, sir, if you saw those books

you would ---

2835, . It was paid out of your --- A. It should have been out
of Ropergate Services to C.P. That is what it should have
been,

2836. 0. But he was paid out of your money? A. But I wasn't aware

until I saw it in that cash book.

2837. Q. Who paid him, then? Somebody must have drawn a cheque to
The Honourable J. G. MecCraze, or cash? A. Yes, sir, but
I didn't realise it was J.G.L.P. cash book; I thought they
should have been through Ropergate Services to C.P.

2838. Q. Was this a percentage? A. No, sir.

2839, Q. It was an enormous contract, Cape Palmas, was it not?
A. No. It is only a very small little place; it is cnly
like & village, sir. It was more sentiment than anything
else. It is where the President was born and lived, and he
wanted to make a harbour. Really, I couldn't ever see the
justification for it myself, and that's why it never could go
on.

2840. Q. Why did you have to pay Mr. McCrae tn porsuade the Presidant

to let you build a harbour at his birth-place? It seems odd,

does it not? A. I didn't have to do that, sir.
2841. N, And you have no idea how much you paid him? A. No, sir,
2842, Q. Well now, if —-- A. If I had been asked, as Mr. Saffman

said, I would have got those figurcs, sir.
2843, Q. Well now, when you were preparing this list, you were preparing
it in pursuance of an undertaking to the Court. A. Ygs, sir.
2844. U. And so no doubt you gave some time and thought to its
preparation? A. Oh, we were there three days, sir.
2845. Q. Now, having regard to the affair of Pottinger, can you tell
me how you got Pottinger's name on to this list? A. Sir,
the only thing that we --= I don't know how it got on, but --
2846, Q. By "we" you mean you and Mr. Saffman? A. No - Miss Mcleod.
It was actually written by her, and somehow some of the papers
got mixed - we suddenly found he was on this list, and we
found it after Mr. Saffman had typed it.
2847. Q. Well now, Mr. Merritt appears on this list as a consultant.
He, of course, was not abroad but at homs. And what about
the others? Just let mz take another one --- A. Well,
she was a consultant.
2848. Q. Well now, Mrs. Pollard. Mrs. Pollard was tha wif

e
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2849,

2850.

2851,

2852,

2853,

2854,

2855,

2856.

2857.
2858,

2859,

2860,

2861.

Q.

colleague, Mr. Pollard? A. No colleague of mine, sir.

A person with whom you worked reluctantly side by side, did
yau not? A. Not side by side esither.

And to whom you subsequently sold Construction Promotion?

A. I didn't sell him anything, sir.

Well, your wife did? A. Two different things - very
different.

Why is Mrs., Pollard put down as a consultant of Construction
Promotions? A. Well, she is in the agreement - Pollard's
agreement, sir.

What is she a consultant for? A. I don't know why she was
put on, but the directors at that time agreed to do that and

not me, sir.

Just another hand-out, is 1t? A, Look, as far as I am
concerned it has nothing to do with me, sir. It wes an

agreement between the directors of C.P. and Pollard, and it is
in his service agreement; I supposs it was incorporatcd.

You mean Mrs. Pollard is to be appointed a consultant for

a certain sum of money for doing nothing? A. Well, I don't
know what she does, sir; I've not had anything toc do with the
firm.

This came out of your money too, did it not? A. It should

have gone out of Ropergate Services, which was fed by me.
But Ropergate Services was alco your money? A. Yes, sir.
In fact, Ropergate Services was the bank for the whole of this
enormous combine, was it not? A. It was the intermediary,
sir, that financed C.P. in the first place, and we paid 211
its monies that it had loaned.

But it did not. A. Well, I alweys understood it did, sir;
I was told by my accountant - and 7 per cent. interest.

You see, Mr. Poulson, we are faced here with gigantic disap-
pearances of money on an unbelievable scale, and every time
I ask you how the money got paid to Mr. McCraecor the Sultan
of Morocco, or scmething, you say you do not know, somebedy
did it while you were not looking. Is that what you really
mean to say? A. I didn't say enything of the sort, sir.
I am telling you as far as Mrs. Pollard is concerncd I am
certain it was part of the agreement that the directors head
with Pollard.

Let us look back at Mr. McCrae. Somebody paid a prominert
Liberian perscnage money out of your bank account without

your knowing? A. No, sir.

14.
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2863.

2864.

2865.

2866,

2867.

2868.

2869.
2870.

2871.

2872,

2873,
2874.

2875,
2876,
2877.
2878.

2879,

And I want to know who actually did it because we will get

it back from him, you ses. You had better say, Mr. rroulson.
A. Well, I mean, the money wasn't done through me but by
Ropergate Services, and I =--

Do you mean to say that when you were writing your "Dear John'
letters to Mr. McCrae --- A. Which is right at the end.

You did not know that he had been paid out of your bank
account? A. Not out of my personal, no, sir. I thought it
would be cune ---

You knew he had been paid out of somebody's bank account?

A. T would have thought it would have bzen out of C.P.'s

or Ropergate Services, yes.

All of which being your monsy, was it not? A. Not C.P.,
sir, no.

Ropergate Services was all your moncy? A. Well, T was

a 99 per cent, shareholder.

And you were prepared to deal with a man, a person of some
standing who had *to be paid out of your money in aorder to
enable you to see the President; is that right? A, Well,
also he was being of great help in that he was advising the
President that it was a sensible and gconomic thing to do

in the President's state.

And you cannot wremember how much it was? Ay, I can't, sir,
You cannot rcmember who drew the cheque? A. Of any of

these sums of figures.

And you cannot remember who pressed the notes into Mr. McCrae's
hand; you cannot remember anything of that? A, I don't
suppose anybody did press any nctss into his hand.

Well then, there must be a cheque in his favour? A. Yell,
there must have been a chugue because it was in my cash-book.
I see. A. There must have been a deque, sir.

Well, I see here immediately below Mr. McCrae another
distinguished gentleman, Mr. Breene. Was Mr. Breene not a
former member of Her Majesty's Foreign Service? Az 1Sdrm A

have never met the gentleman; I know nothing about him.

What is he down here Br? A. He is down there as a C.P.
Where did you get this item fraom? A. From the books.
From the cash book? A. Yes.

Well, how much was Mr. Breene paid? A. I have no idea

what any of these people have had, sir.
What was Mr. Breene being paid for? A. I nave no idea.

You must ask C.P.



2880.

2881.

2882,
2883,
2884.

2885,

2886,

2887,

2888,

2889.

2890.

2891
2892.
2893,

28894,

Was he not to tout for contracts in Arabia? A. Not that

I am aware of.

Well, what was it for than? A. I have no ides, sir. I
have never met the gentleman or know anything about him or

his activities.

Well, who authoriseu the payment? A. Mr. Pollard, T expect.
Out of your bank account? A. To Ropergate Services.

Who had a drawiiy puwer at Ropergate Services? A. 1 may
have signed the cheques, 5Sut =--

You signed the chegues for any sum that anyone chose to put

in front of you? A, Well, as far as Breene is concerned,

I know nothing about him, sir.

I am reminded by my friend, the Official Receiver, that you
have actually got the Breene payments here after all, Ttem
B.3 on the Official Receiver's schedule; Mr. Breene got a lot
of money. Well, Mr. Breene was on the payroll? A. Well,

I didn't know.

Mr. Breene started getting £250 a month, no less, from the
26th November, 1965, and he went on getting that down to the
25th November, 1966, a total of £1,250; and you have
absolutely no idea what that was for? A. Nut any conception,
sir.

Well now, what about Mr. Lowenthal - W. Lowenthal? He is

on this list, is he not? A. Yes, sir.

Do you know anything about Mr. Lowenthal? A. Only this,
that I paid Mr. Pollard a cheque persanally because Mr,
Pollard had paid him something, and that is why C.P. is shown
there, and then I understood that he later did something with

I.7T.C.5. for the German Government.

What was Mr. Lowenthal being paid for? A. I haven't any
idea, sir. I can't tell you any job, or any connection with
him.

Did you not ask? A. No, sir.

You know the Ibadan market development in Liberia? A. Yes.
Was that not done by one of your companies? A. No, we
haven't ever done anything, sir, there. I knew there was a

development there but it never went on, and we never did any
plans.

Was not I.T.C.S. involved in that? A. Latterly; rot in
the first place, no, sir - C.P. It was before I.7.C.S.
started.

16.



2895. Q. So it was Construction Promotions? A. In the first place.

2896. Q. And Mr. Pollard told you he had paid Lowenthal some sum of
money, and did he say what it was for? A. No, sir.

2897. Q. Did you ask him? A. He told me he had paid it out of his
own private account.

2898. U. Did you ask him what it was for? A. I can't remember at

the time, sir.

2899. Q. How much was it? A. I have no idea, sir.
2900. Q. A large sum? A. I wouldn't know.
2901. Q. Several thousands of pounds, was it not? A. I shouldn't

think so.

2902. Q. And did you know at the time what was afoot? A. VWhat weas
afoot? I don't know what you are referring to, sir.

2903. Q. Well, I mean, if Mr. Pollard would not tell vou what it was
for, why should you refund it? A. Well, bLecause he told
me he had paid it out of his own private acaunt, I remember
this distinctly - just that part of it.

2504. Q. Why should you refund it? A. Am I correct in thinking
it was a refund?

2905. Q. You have met Lowenthal? A. Not that I am aware of.

I have met hundreds of people in my time, sir, but I can't
remember the odd ones.

29506. Q. You know we have got it all here. A. Yes.

2907. Q. In fact, this is one of the things that has just been produced
after being thoroughly perused by your solicitor. I Zook at
random at a letter dated 16%th January, 1967, taken out of the
Blundell Baker I.T.C.S5. Ltd, "Market Hall, Ibadan.

"Dear Mr. Marr" - that is one of your solicitors - "Just to
inform you that Mr. Poulson met Mr. Lowenthal at the
Dorchester yesterday. Now going to check up what was said
when he is in Lagos this next week", So you made a chack?
A. I don't remember it at all, sir, and if he walked in hore
now I would not know him.

2908. Q. Do you mean although your secretary, your invaluable Miss
Mcleod, says that you met Mr. Lowenthal, you do not believe
it? A. 0Bh, no, sir. I accept that it must Rave been, but
I can't remember it, or I couldn't remember him if he walked
in this room now - I wouldn't rocognize him. We certainly
didn't do anything, anyhow.

2909. Q. Do you remember the market hall plans? A. I remember ths
market hall plans, but they were net plans prepared Dy me or

by my firm.
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2911.

2512.
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2914,
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2816,

29%7.

2918.

2915.

2920.

2921,

2924.

What did you ge to chack un on him in Lagos? A. As I was
going out to the law schoocl - that is what I would be going
for, it would not be for this - I checked up to see if there
was such -- these plans that 1 had besn given, and there was
such a development, and whether it was going to go on, and

I found it was not.

Well then, why should Mr. Lowenthal be paid anything?

A. I don't know, sir.

Why did you refund it? Were you told that Mr. Pollaxzd had
paid Mr. Lowenthal for the contract? A. MNo, not fcr the
contract. I didn't know what it was for.

Did you know at the time that Mr. Lowenthal was an undis-
charged bankrupt from a very large scale English bankruptcy?
A. I didn't know until you are telling me now, sir.

You did not know that? A. No, sir.

Concerning the banking firm of Richardsaon and Co? A. Nao,

I have never heard of it, sir, and I am absoclutely astounded,
and I am amazed at Mr. Marr ---

Well, just tell me again. I just do noct understand how this
list got prepared. Is there some master list somewhere?

A. It was only taken out of the cash-book, sir.

Well then, in the cash book there are payments to Mr., Lowen-
thal which you cannot remember? A. I just can't, no,
sir. It is probably only ore; I don't know whether it is
one or two.

Weil now, whatever it is, Mr. Lowenthal 1is really a kind of
McCrae, is he not? He is & person who seems to have been
paid something for a favour? A, Well, he wasn t certainly
paid for a favour, sir, because w2 didn't do anything. I
went and investigated and found it was, in my opinion, not ===
I will re-phrase that question. Mr. Pollard was repaid by

you for a sum that Mr. Pollard said he had had to pay to get

a favour out of Mr. Lowenthal? A. That is what it would
appear, S1T.

Yes. So unless Pollard was telling a lie, he did get a
favour out of Lowenthall? A, Well, bhe didn't get a favour

because it wasn't worth anything.

Well now, I see on the list another well-known undischarged

bankrupt, Mr. Taonsman. What do you know about him? A, No
idea, sir. I don't know anvthing about him.
Tonsman. A. I am amazed at these. I mean, you notice theay

are all C.P., that's why, don't you.
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2923. Q. Well now, you have got Mr. Sales on this list? A. That
is right.

2924, Q. Now, Mr. Sales was a serving officer of the National Coal
Board, was he not? A. No, sir. The reason he is on this
list, as you rightly know, is becasuse he was Chairman of
.5.B%

2925, Q, If he was the Chairman of 0.5.B. he could not be a consultezit,
could he? You cannct have it both ways, Mr. Poulson.

A. That's the only reasan he is put on this list, sir.

2926, Q. He is on this list because he got a great set of hand-cuts
from you, did he not, contributing towards the price of a
house and bought from the Nationzsl Coal Board with your money
while he was a serving afficer. Is that not a fact?

A. After he had resigned. [

2927. Q. With money provided by you. A. After he had resigned from /

the Coal Board, and I saw the letter.

2928. Q. And you provided the morey to buy his house? A, Part of f
it, sir.

2929. U, You provided the deposit, you provided the sum required to
complete the sum payable subject to mortgage, and you then
paid off all the mortgage, did ynu not, by payments to the
Wakefield Building Society? A. Correct, sir, but it was
on the grounds that it was a loan until such times as he
took over 0.5.8.

2930. Q. In what capacity, then, does Mr. Sales appear on this list
as a consultant? A. For that reason.

2931. Q. Well, look; weither Mr. Sales is an officer of your company
or he is a man who has borrowed money from you, but neither
of those makes him a consultant? A, I guite agree, he
should not be an this list.

2932, Q. He should not be on here at all? A. No, sir.

2933. Q. So he is another Pottinger, is he? A. As I said, it was a
loan.

2934, Q. And he was in the National Coal Board, and you built houses

for them? A. But the distinction you are making, of courssu,
that is why I was not ---
2935. Q. And you built houses for the National Cozl Board? A. o,

sir.
2936. Q. Did you not? A. No.
2937, Q. Of course, I am corrected, you dassigned the National Coal

Board offices at Doncaster? A. Yes.
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2938. Q. So we eliminate Mr. Sales. Naw, this list, then, comprises
the following. It starts off with a well-known M.P. who was
influential with the Portugese Gaovernment? A. Ng, sir; he
was bLiberian.

2939. Q. I beg your pardon; of course, my mistake. Then we have an
officer of the National Coal Board who is to be eliminated;
an officer of the Scottish Office who is to be eliminated.

We still keep Mr, Merritt, an officer of the National Health
Service? A. What about Blackburn?

29480, Q. Blackburn? I do not really know a great deal about Mz,
Blackburn. Tell e about him? A. Well, he was employed
by J.G.L. Poulson Associates, that is all I know.

2941. U0, Well, if be was an erployee he could not be a consultant.

A. Well, he wasn't there full-time; I mean he was an
outsider. He has gqualifications in civil engineering or
mechanical. I am not sure of his gualifications.

2942, Q. Mr. Viper Brady who was a well-known elderly railway engineer?
A. Well, he was employed, as you rightly said earlier,on tha’
railway between the iron cre mines and the port of Mossamedes.

2943. Q. What was he paid for? A. They were finding that the railway
which had been built at the beginning of the century was not
able to take the increased loads which would now be able to be
shipped as a result of building this harbour, and the serious
part was an area where the escarpment which is about 40 miles
inland ===

2944. Q. I do not want a lot of gecgraphical detail, I just want to
know what Mr. "Viner Brady was to do? A. He was the
consultant on the provision of & ncw railway, sir, from the
mines to the port.

2945, Q. So he is a rsal man who does real work? A. Yes, sir.

2946, Q. Then Mr. Shea, another prominent member of the Netional Health
Service? A. After he retired, as you are well eware, I was
asked to take him on.

2947. Q. And then Mr. Jeffrey, who was a prominent member of the
Ministry of Transport National Trunk Roads Division, was he
not? A. No, sir, not when he was with mne.

2948, Q. He entered into a contract with you, did he not, for part time

services with you while he was still employed by the Ministry

of Transport? A. No, sir.
2948, Q. We have a contract to prove it, Mr. Poulson. A, Well, I anm
VETY SOIIY. I am unaware of it. I understood at the time

whan he left, because he was only part-time sarvices, he. was
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2950.

4951 .

2952,

2953.
2954,

23599,

2956.

2957.

2958,

29599

2960,

Q.

Ll‘

0.

Q.

Qc

retired in Wiltshire.

I will return to that. Mr. Chapman is some doctor in
Tenerxife, is he? A. He is a Doctor of Civil Enginesering,
sir.

In Tenerife? A. He was, but hz is now a professor in

Brisbane University.
What did you pay him for? A. For services connected with

the Mossamedes Harbour and for work in connection with the

Tenerife Hospital. First of all, it would be in geology
he was sent there - oh, he is a geologist.
I am pessing over the ones I am not interested in. Trhen we

come to Mr. McCrae of Liberia; Mr. Breene who did something
for you in Arabia; Mrs, Follard who did nothing at a-lg

Mr. Lowenthal who did nothing at all. What about Mr.

Audifferen; what did he do? A. Well, as far as I an
concerned, very little, sir; he did nothing.

How much was he paid? A. I have no idees.

Was he a Nigerian expert? A, No. The position here was

this, that after we got the law school there was also part of

a city centre development. The war started, and C.P. thought

they had a -~ it was originally C.P. Africa, and thon it was
transfesred to I1.7.C5.
Was he employed by you? A. Ropergate Services in the

first place.

He was employed, was he? A. Yus, sir.

Well, then, why is he described as & consultant? A, Well,

I quite agree, he shouldn't have been; he was employed.

And then he was employed latterly by I.T.C.S.

In your solicitor's letter of the 23rd September you ask that
the Audifferen entry be added to by putting alongside it

1. Tall.Sx"?2 A. That is right. I said latterly by
I.T.C.5. he was employed.

Then we come to Mr. Tunbridge who received a lot of manay,

and he is described in the same lutter as a consultant

estate surveyor? A. Yes, sir.

What did he do? A. Well, he was one of the most useful men
I ever met in that he taught me how toc assess and prepare
statements at the beginning of the time when central area
developments were done, and we were able in a very accountancy
fashion as a result of this to propare the full exponditurc
and income of the whole of the central area dsvelopment, and,
therefore, explain to people whuther the project was

viable or otherwise.
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Did he have a contract with you? A, No, sir.

In what circumstances did he come to be paid, therefore?

A. It was an agreed sum for a period that he felt was
necessary, until he felt he knew all the answers.

Do you mean he came and worked in your office? A. No, sir.
I met him when I was in London.

And how much were you to pay him? A. I think it was a
hundred pounds a manth.

For teaching you your job? A. Wsll, not my job, sir.

After all, it was an estate surveyor's. This was an added

service.that we were able, as a resuilt of him, to give.

When did you first come across him? A. 0h, 1943,

But he was definitely a real consultant? A. Oh, yes, sir.
Doing real things? A. Dealing in real things.

Why then -- would you take the list of donations and gifts?
A. Yes, I know he is in that list, and he should not have
been. It is a duplication.

Just take the list. I am afraid I have not personally added

it up, but it comes to a large sum of money, does it not, to
Mr. Tunbridge? A. Yes, sir,

Which you have, in pursuance of your undertaking to the
Court, presented as a donation or gift? A, This should
have bean taken out, sir.

Well, how did it get in? A, Well, we were not clear about
this one, and =---

Just stop a moment. Do you mean you were not clear about
Tunbridge? A. No, we were not clear as to whether we
should show the sums, and it shouldn't have been on this list
of gifts, sir. That's what I mean.

You have been contradicted by your own solicitor who said you
were not to give the amounts paid *to consultants? A. I know,
sir, but there have been inaccuracies as you have seen from
this letter.

I see. So we have got to take all the Tunbridge's out of
thig === A. Out of the gifts. He is a consultant. He
must be one or the other, and he is so rightly a consultant,
sirT.

You mean there is a sort of half and half world whers the

man 1is not really a consultant and not really & rccipient of
your benefaction? You mean like Mr. McCrae? A. Nog
Tunbridge is totally different, sir. There is no question

about whether he should be a consultant or not.



2977. Q. So this list has got to be re-worded, has it? Are there any

other people on it who should not be hrre as recipisnts of

donations? A. What, on the list of consultants, sir?
297C6. Q. No, on the list of donations? A. Sorry, sir.
2979. Q. No? A. Just a minute. Could I gc through them?

2980. Q. There is an awful lot of them, Mr., Poulsan. A, Yes. Well,
I did point —---

2981. Q. Not in your solicitor's corrective letter. A. There are one
or two errors because 1 did find ons the other day on ths

front page, on the first page, "Private cash-book list®.

That is the first item after the -- "C. D. Cook"; +that should
be £1,250, not £250.
2982, U. Where is that? A. 24th January, 1968.

MR. SAFFMAN: Can I refer my learned friend, sir, toc my letter
to his instructing solicitors of the 23rd Septembsr, in which
I said, "On further perusal of the lists of consultants,
donations and gifts, it has becn realised that there are a
numoer of mistakes and omissions, of which de+tazils are as
follows: G. Tunbeidge was a consultant .." —---

MR. HUNTER: I know. I have put this on the record slread,,
if my learned friend remembers.

MR. SAFFMAN: So, sir, it should ohviously have been taken off
the list of gifts, and in no way is my client contradicting
me . He told me there was a mistake and I notified the
Trustee's solicitor. And, egually, the £250 to Cook should
have read £1,250.

MR. HUNTER: Very good,

2983. Q. I now return, if I may, to my guestion, which is; holding
in your hand the list of donations and gifts produced in
response to the Lourt's requirement that you should undertake
to produce it, what else is wrong with it. We take off all
the Tunbridges, do we? A, Yes, sir.

2984. Q. Is everybody else, then, a receipient of a gift or = donation?
A. As far as I am aware, ycs, siT.

2985. W. What about Mr. Egan, the former Mayor of Pontefract?
A. Yes, that is a gift, sir, as he has stated himself.

2986, Q. You mean all the Egan payments are all gifts? A. Well, he
has stated this himself as well,

2987. Q. What? A. He stated that himself, didn't he?

2988, W. I am asking you. A. Yes, they were, sir.

2989. 0. So when we find you slipping the Mayor or the former Mayor
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2991.
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2993.

2994.

2595.

2996.

2997.

2998.

2999.

3000.

3001,

ten guineas or £15, or £100, or ten guineas, it is all

gifts, is it; and, if so, what for? A. Sir, this man

had a very rough time in health, and T had known him. And

he was not the Mavor, as you say; he is the Mayor at present,
and I didn't see ary wrong in helcing him; and he certainly
couldn't help me, and didn't do.

You have talked to Egan about this, no doubt, have you?

A. No, sir. I have only seen what has been writter in the
press, sir.

How doc you know what Egan has told the Trustee? A. I daon't
know; I gaid "in the press".

All the Egans, then, are gifts, over a period of some six

years, is it? A. I don't know,. I don't know when it
started.
Yes, he is still batting on; still batting on; yes, ne is

still playing; he is still in play on the 18th December,
1968, when he gets £30. Are you telling this Court that

yeu paid a well-known local citizen a number of gifts of

money over a period cf eight years, and, if soc, in what circ-
umstances? Did nhe ask you? A. I can't remember how it
started, sir, whether it was a regquest or whether it was ===
You mean it got kind of a habit? A. No, it didn't get a
habit that he was asking. I mean, he seemed in such bad
health as a result of his coal mining activities.

Well, I do not want to infringe on your charitable feelings,
which I see extended to Mr. Braithwaite to the tune of &£2,50087
A. That was to his wife, sir.

But it is not shown to his wife? A. No, I know it isn't,
but it was.

And all these Vanderpumps, that is your wife's family, is it?
A. Yes, sir.

A thousand pounds to Mr. Marr. That was a jolly good

donation, was it not, to a solicitoxr? A. It certainly was,
sir.

What was that for? A. I haven't the foggiest idea; you
had better ask him. I don't know whether it was a gift or

whether it was for services rendered, but I was asked to make

a cheque out to him. I remember that distinctly.

Who was the money for? A. I don't know whether it was for
Blundell Baker or for him.

But he was Blundell Baker, was he not? A. He wzs ane of

the partrers, yes.
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The senior partner? A. Mo, he wasn't at that time, sir.
You mean, loocking at the list you have just drawn up of gifts
and donations, you see the item 29th May, 1963, "W. F. Marr" —-
A. That is correct.

"One thousand pounds", and you have not the slightest idea
what it was for? A. I have not. I can't remembee as far
back as that.

HUNTER s I am sorry, sir, I thought you had reccived a caopy

of this. May I indicate very briefly ---

THE DEBTOR: I feel it was a gift and therefore I'd iike you tu

MR.

d.

Q.

Q.

get it back from him.

HUNTER : Oh, you would like us to get it back fram him, would
you? A. Yes.
Do you mean for a consideration that wholly failed? A, Well,
na. I don't know that it was for anything. I mean, I didn't

even say he was paid as a firm and I don't know what this was
far. I can't understand why it was indirect,

But you must have made out a cheque? A. But, sir, T can't
remember these things; I only wish I could.

Do you remember saying that Mr. Salers was not paid anything

until after he retired? A. Ygs, sir.

Look at page 2. A. Yes; I know what you gre going to refer
to now.

14th May, 1963 - "Mr. Sales, £30077 A, Yes.

What was that for? A. I can't remember this, the details

of it. The best thing is to ask him; I am sure he will tell
you., But I have taken these out ---

You see, if we look at page 4, 11th September, 1964, you will
be good encugh to tell us that the Imperial Hotel, Torquay,
account for £142.0.1d. should not be Mr, A. W. Merritt of the
National Health Service, but Mr. F. Bailey, the Clerk to the
Normanton Rural District Council. That is a correction your
solicitor has made; is that corrcet? A. Yes, sir.

So that is another holiday that you provided for people in
public service, is it not? A. This man was ill and asked me
if I would loan him the money, and I understand he has repaid

Ltk

How do you know it has been repaid? A. Because he told ms
himself,

How did he repay it? A. I have no idea, sir.

So you have asked him? A. No. He asked me what he had

s
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to do. He rang me up and reminded me; I had forgotten all
about this, sir, and I didn't realise it until I saw it in
the cash-book.

When did he speak tc you about it? A. Last week.

Last week? A. That he had paid it, or was paying it.

He was paying it? A, Yes.

Not paid it yet? A. I don't know, sir.

Now, listen, Mr. Poulson, vou are on ocath. A. I was told
he was paying it last week.

When your solicitor, then, on the 23rd September, 1972, said,
"It is believed these loans have since been repaid", that was
not accurate? A. No, sir. I understood they were.

It is the 25th today. He spoke to you last week and said

he was going to repay? A. Pay that week - last wesk -

yes, sir.

Well, it has not come to hand yet, But as far as you know,
Mr. Bailey ought to repay? A. And, in fact, has offered

to. It wasn't a case of being esked to.

Well, it is very good of him to offer, I am sure. And that

would make £128.16.4d. for a stay et the Eastbourne Hotel,
and £142.0.1d. to the Imperial Hotel, Terquay, bath of which
he recognizes from what he said to you as loans; is that
right? A. Correct, sir.

Good, that is very nice. That increases our collections

by £270. Well now, on this same list we find Mr. Hepworth.
Now, we have asked you questions about Mr. Hepworth before,
have we not, and you will recall that the learned Registrar
in particular requested you to say who Mr. Hepworth was.

We now know, do we not, Mr. Poulson, and you have remembaered,

that we are talking about Doctor Hepwerth, the Mayor of

Southport and a well-known bankrupt? A. I am sorry, I
didn't know he was bankrupt. You have never mentioned that
before that I know of.

You did not know he was a bankrupt? A. No, sir.

Is not that what you produced all the money for? A. No.
You said he was in financial difficulties? A. Yes, but
that's not bankrupt. He was in financial difficulty bocause
of the separation from his wife. And I didn't know he had
been Mayor, esither. He wasn't Mayor when I ——-

What was he in a positien to do for you in Southport?
A. He was in no position to do for me anything. I had been

appointed by a committee.
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3031. Q. Were you doing the city centre at Southport? A. I was

303z
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commissioned by Southport Corporation after they hHad seen

23 others or 26 others to do the city centre, which never
went on.

And why did you subsequently say Doctor Hepworth at least
£7,0007 A. I didn't realise it was as much as that until
I saw these books.

Look, I really cannot understand, with the greatest respect,
the nature of your answers. Here you go through the cash-
books and you write down "J. Hepwecrth, 18th March, 1965,
£500", and then the next month he gets another £500, and the
next month he gets £250, and the next month £250. You must
have known what you were paying him and what it was for?

A. At that time I thought I was helping him because he told
me that he was behind with his payments, or at least he was
not receiving from the Ministry his —-- they were behind with
their allocation of fees to him, and also he was having
divorce proceedings with his wife and his family, and the
whole thing was breaking up and I am afraid I —---

This went on === A. Until I stopped it.

Well, then, did you give him a banker's order? A. So you
told me before.

Well, no, I did not tell you about Hepworth. A. O0Oh, sorry;
I thought you must have done.

No. Dan Smith had a banker's oxder, if you remembexr?

A. Certainly I didn't know anyway.

Do you mean to say this chap came arsund with his cap in his
hand touching you for a sub every month? A. HNo, sir,
Well, what was the basis of the arrangement? A. There

was no arrangement, sir.

Just plain generosity? A. Yass, sir,

To the tune of at least £7,0007 A. But, of course, when it
started I didn't realise it was going to be anything like this.
Well, what did he want the money for - to pay his wife?

A. Well, no. He had left her, as I understood it, and he
was setting up a flat and he was getting behind with his
payments from the Ministry of Health - whether this wass truc -
and now that you tell me he is a bankrupt, well, this is =all
news to me.

And this was a donation in each case? A. 0Oh, definitely --
No; a loazn, not a donation. I naver doubted I wouldn't

get it back.
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3044, Q. Look, this list is supposed to he a2 list of donations and
gifts. A. But I have shown some of them, sir, as loans.
1 have mentioned theam.

3045. Q. Well, are we then to read Hepworth as a loan throughout?
A. Very definitely, sir.

3046. U, I show the witness a promissory note dated 4th May, 1963,
£1,000. (Handed to debtor). Well now, do you remember the

transaction in which that promissory note was given?
A. No, sir,

3047. Q. Well now, if we look at vour list, you see, I myself cannot
find a transaction dated 4th May in this list. So that is
an additional thousand pounds? A. Well, I am very sorrzy.

We religiously took these out of those cash-books - two of us.

3048. Q. How many promissory notes did you have? A. I didn't kriow
we had even had this one, sir, until you informed us.

3049. Q. Did you ever recover this money? A. I'm afraid 1 haven't
done on many occasions, SiT. There is another one la.sr on
you will find I haven't,

3050. Q. You see, Mr. Poulson, you gre under certain obligatiuns *o your
creditors and to this Cour:, one af yhich is to make a
Statement of Affairs in whinh you say what you are owed and
what you owe. Now, if you gre the holder of promissory notes
which are still valid at law, then yvou are under an obligation
toc disclose them and produce them? A. Sir, I haven't any
promissory notes and I haven't had this one.

3051. Q. This is from your solicitor's file. A. Yes. Well, probably
the solicitor has it, but certainly not me, sir.

3052. Q. You know, Mr. Poulson, you will aobviously say anything that
comes into your head. I have here a lotter dated —=--

A. But I haven't got a promissory ncte.

3053. Q. A letter cated 8th May, 1963, from yourself to Marr, Son and
John: "Thank you for your letter of the 7th instant
enclosing Doctor Hepworth's promissory note for the one
thousand pounds". So you have got it? A. Well, I'm
afraid I haven't, sir,

3054, Q. Do you remember what you did with it? A. No, sir; nonz
whatever.

3055. Q. I will read aon. It was forwarded under a letter dated 7th
May, 1963, from Mr. Marr : "If it is not your intention to
collect it" - "it" being the promissory note - "I think vou

should still retain it, but perhaps you will put it inside an
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envelope, seal it up and mark on it 'I agreed with Doctor
Hepworth that I would never coilect the money'" and in your
letter of the 8th May you say that you have put it in an
envelope, sealed it, and marked it, "I agreed with Doctor
Hepworth I would never collect the money". I show the
witness the three letters that I have quoted from. And now
I ask you where the promissory note is? A. Well, I can
tell you that I have no knowledge of it, sir, and, if I had,
you wauld have had it.

You mean you do not remember this extraordinary transaction?
A. No, sir; neither do I have any promissory notes - sither

this or any other.

Do you mean those letters are an invention? A. WNo, sir.
Right; we will now start from there. Where is the envelope
referred to in your letter of the 8th May, 19637 e I have

no idea, sir.

You mean you have destroyed it? A. No, sir; I have not
destroyed any papers,

This was the first transaction with Hepworth that we know about.

-

Were there earlier ones? A, No, sir. If I had destroyved
papers you wouldn't have had thessz.

You take credit, you mean, for not destroying any documents?
A, I haven't destroyed any.

Well, then, what has happened toc the letter -- A, I just
have no idea, sir.

Do you have a safe deposit where you keep them? A. No, sir,
I have no safe deposit. You can try every bank in Britain.
Well, then, when did Doctor Hepworth start having matrimonial
troubles? A. Shortly after I met him, so I was told.

When was that? A. I can't recall, sir, except from these
dates here.

How well do you have %to know a man to pay him £7,000 on a loan

that is not to be collected? A, Well, it didn't say a loan
that hadn't to be collected, sir. It says ons thousand pounds.
That is a thousand pounds. A. Yes.

The other loans you mean were tc be collected? A. Well, as

far as I'm concerned it was a loan.

They are still enforceable, arec they not? A. Yes, siz.
Well, why did you not tell the Trustee about them? A. Bucause
I had forgotten that he even existed. As you will recall, I

didn't even recognize his name when you asked me about him



at the first hearing and these figures were shown to me.

3071. 0. You mean you could not recall a man you paid £8,N00 to over
the course of six years? A. That is right, sir.

3072. Q. I suggest to you, Mr. Poulson, that that is not a truthful
answer? A. That is a truthful answer, sir, whether you
like it or not.

3073. Q. And there is something about the Hepworth affair which you
wish to conceal? A. No, sir,

3074. U. Now is your time to disclose it. A. No, sir, thsre is
nothing to conceal and it is the truth.

3075. 4., I do not doubt, Mr. Poulson, that ynu have already been
warned by your own extremely able solicitor, but are you aware
that under s.22 of the Bankruptcy Act you are under an
obligation, enforceable by committal for contempt, to meke a
full disclosure of your affairs? A. I have don=z tu the best
of my ability, sir, but after all ---

3076. Q. And that your Statement of Affairs is under oath and =xposes
you, if forced, to prosecution for perjury. Do you now wish
to apply to amend your Statement of Affairs? A, Eir, I did
this at the Ufficial Receiver's offizs to the best of my know-
ledge and belief at the time, and things have come to light
since which I had forgotten all about.

3077. Q. So when you were writing this down --- A. And I haven't dcne
it deliberately at all, and as a result of the investigation --
Atter all, I have never seen any of the books until you gave me
authority last time, and it was as a result of finding that that
I bring these out.

3078. Q. The point is this. You wrote this down at a time when you
were applying your mind to these undertakings to the Court,
and you failed to --- A. But we never dealt with any of the
books, sir in those investigations; I never saw any of the
cash-books or anything, and all the figures in my narrative
I was given.

3079. Q. On Day 2 at U.1120 I asked : "You have made a number of pay-
ments to Mr. J. Hepworth. Who is he? - A. Do you know, I
haven't the slightest idea. I've just been puzzling my brain
over this while you were talking™? A. That was corrsct, sir.

3080. Q. You did not remember anybody of that name. Now, that I
suggest to you was an untruthful answer? A. Well, I am
sorry, but it was not.

3081. Q. When did you last have any communication with Mr. Hepworth -
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Doctor Hepworth? A. 1 have no idea, sir; yearsand years
ago, it must be. Prchably 1965 or 1964,

When did you last have any communication with him? he I
said it must have been 1954 or 1965, sir,

I have here a letter addressed in what appears to be Doctor

Hepworth's handwriting to your solicitor dated 14th June,

1967. Had you instructed Mr. Marr to collect this money?
A. Yes.

So you did try to collect it? A. Pardon?

You did try -=--- A. I tricd to get it back.

You tried to collect it? A, Yas,

I thought you treated it as a donation? A, 1 mean, after

all, it was a loan, I said, sir.

All of them were loans? . No, only this one - wcill, this
one and there is one other later on by sume of my staff —--
Are all the payments to Hepworth loans? A. Ycs, as far

as I am concerned.

And so in 1967 we may take it that you were applying ysur nind
to getting it back? A, It had been pointed out tc me,
obviously, that I ought to get it back.

We have a large file about this. Are you sure that you were
not paying this Doctor Hepworth for his support? A. I had
nothing to ~~ He couldn't give me any; I didn't need any,
sir. I had already done the work.

I will read this letter: "Dear “r. Marrc" - 14th June, 1967 -
"I regret the failure on my part to reply to your letters" -
these were letters demanding payment, threatening proceedings -
"but I have been under very great pressure to keep my head
above water becausc of commitments I entered into in 1964, of
which Mr. Poulson is well aware. Indced, when I thought aof
making a complete break and leaving the country, he was most
insistent that I should not do so®. Do you remember that?
A. No, I do not.

3093, Q. "This discussion took place at the Midland Hotel in Manchester.

I remember the date well; I received a parking sign. At that
time he was prepared to assist me to the full. I know this
was three ycars ago, but the commitments remain; there is no

L It goes on to say he is back in

assistance with them now
his surgery. "I am having a life and death struggle to raise
£500 to avoid bankruptcy. I am certein that Mr. Poulsnn will

be no more anxious to have my books examined than I am. In

3n.



fact, if this occurs - and many people who I antagonised
because of my support of Mz. P. are very anxious to bring
this about - then Mr. P, will suffer & great deal morc than
I will, I need his help, not a threat of legal proceedings™.
You may see a photcgraphic copy of this letter. (Handed to
debtor). Give me the date of that letter, if you please?
A. 14th June, 1967.
3094, 4. Was this letter not shown to you by Mr. Marc? A. Ysas, sir.
3095. U. So you remember it now? A. It must have been shown to me.

3096. Q. I have a letter showing thz® it was discussed with you.

A. Yes.

3097. Q. So you admit now to having seen it? A. I am quite sure
Mr. Marr would. I cannot remember —--=-

3098. Q. I have a letter to prove that he did. A. I am guite sure
he did.

3095. Q. On the 31st Jduly, 1268, Mr. Marr wrote to you and said :
"A little whilc ago Doctor Hepworth telephaoned", etc. Heg

has been on the telephone this morning tellirg me that his
financial position is such that he has been advised to filc
his petition and go bankrupt". Do vou remember it now?
A. No, sir, not that one - not that particular letter.
3100. Q. There was a discussion about whether you would make a claim
in his bankruptcy for the thousand pounds. Now, this was
in 1968, only three years ago. Do you still wish to say that
when you prepared your Statement of Affairs you had no recoll-
ection of this mattex? A. I had overlocked it completely,
sir, and I had forgotten he even existed, and when you
confronted me with the name I did not honestly know it, sir.
3101. Q. To sum up, therefore, do you now say that every single payment
shown in the list of donations and gifts as being made to

J. Hepworth, or in one case to S. J. Hepworth, are in fact

loans? A. Yas, sir,
3102. U. And that there is one further loan of £1,000 in 1963 which
does not appear here? A, Well, I didn't know. I mean, I

don't know how that has been missed, but we missed it.

3103. Q. Did you get any other promissory notes? A. DNot that I am
aware of, sir.

3104. Q. Who is Mrs. Anson? A. Sho is the widow of an ex employee,
sir,

3105, Q. Very good. A. Who I paid for a gquarter after her bercczve-

ment, after her husband died.
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Now, you see here on the last page -- no; aon the page
beginning the 13th July, 1966, the 5th item, 1st August, 1966,
"Mr. Sales - £3,928.15.04d". Now, that is the payment for Mr.
Sales! house, is it not? A. I should say soc, ves.

And then on the las% page of these entries there ars a lot moro

payments to Mr. Sales. You sayv, "N.B. Payments shown on
behelf of Sales" - the last page of the --- A, Yecs: it
is at the froent of mine, sir.

Have you got "N.B."? A. Yes, sir,

"Payments shown on behalf of Sales werc loans to be repaid

gither on the sale of his house or by director's fees for

0.5.B."7 A. Correct, sir.
What does that mean? A. Well, why this was done, as I recall

was that his wife had a large investment holding, but at that

i

time the investments were low and she didn't wish <o reslize

on them, and I told him I would loan him this money ===

You must keep your voice up. A. Sorry. I was so anxious

to obtain his services after retirement for 0.%.3B.

So what? So you lent him the money? A. Yes, sir.
Indefinitely, until he sheuld sell his house? A. Or I though
he woul2 get paid -- 11 I was concerned with was gutting him
for 0.5.B. and he would pay it off that way.

Right. The last of +hese payments - do you sec when it was -
the 28th UOctaober, 1969. That was at a time when ---

A. Well, he was Managing Directur then - he would be --

No, that is not the point. You wunt on dishing out the money
to Mr. Sales right down to October, 1969, a time when you were
desperate for money; could not pay your income-tax, threatened
with bankruptcy; about to hand over your business to I.PF.D.
Why did you go on paying Mr. Salcs, and what for? A. For

the simple reason that Mr. Sales, as you know, from the minute
I saw them - and I was very pleased to see them and have them
available last time I was at the Official Receiver's office - 1
saw them in October - the 14th; I recmembered the cdate
distinctly from memory last week - and Mr. Sales made an
assessment of the position of 0.5.B. on Dctober 14th, 1969, and
said it was a viable proposition.

That is not the gquestion I am asking you. Every singls Sales
item on this list, amounting to £5,128 at least, is stated to

be a loan? A. Yes, sir.

3117. Q. So this has nothing to do with Mr, Sales talking to you about



—————

viability or anything. It is a lean, is it not? A. Yes.
But, I mean, what I am surprised at - the only reason I've
mentioned that is that you were comparing it that I was in
such straitened circumstances. I was certainly having
difficulties, but at the same time I felt confident that esven
at that late stage I would still be all right.

3118. Q. You went on paying for an old National Coal Board employee's
housc, who was then a director of one of your companies, at

a time when you could not pay your income tax, your rent, or

your bills at the Dorchester? A. Sir, I am unfortunately
mislead, but I've got the reply to that question. I think
you cught to let me -- I'd love the opportunity again of

having a look at the cash-books and taking out the amounts

of what I paid in the year 1969. I can assure you that the

whole of that was repaid in income tax. I have scsn that
myself,

3119. Q. At any rate, these payments were made either to Mr. Sales or
to his building society to pay off his mortgags? A, Correct.

3120. Q. At a time when you were very pressed for money. Why dic you
do 1it? Had you contractid to? A. No, sir.

3121. Q. What were you currying favour with Mr. Sales for? A, Only

that I thought it was a very good thing for the business that
Mr. Sales was - (inaudible) -~ taken over the chairmanship of

0.5.B. and - (inaudible) - and therefore we would bensfit as

architects because we were the consultants.

3122. Q. This mzans two things, does it not; firstly, that Mr. Sales
ought not to appear on this list at 2117 A. Well, as loans.
I said =s loans.

3123, Q. And, secondly, you have again failed to comply with your duty
to your Trustee to disclose the existence of recoverable loans
from one of your debtors? A. Sir, I did not do it delib-
erately. I didn't even remember it. I mean, a&ll this -

I hadn't any books to go by, sir.

3124, Q. You did not remsmber you had beocn buying Mr. Saloes' housoe for
him? A. I hadn't remembered that I had -~ this, sir --
at the time I was there, you ought to have secn me. 1 was
geven worse than that photograph in the ---

3125. Q. So when you sat down to prepare your Statement of Affairs,
you did not really apply your mind at all to the book debts
which you might have and which could be recovered? A. Simy
I haven't -- to this date, the main thing that hasn't been done

is the work in progress figure.
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3126. Q. I am not talking about that. I am talking about people who
owe you maney. A. Yes, i am as well, sir.

3127. Q. I mean, for example, we have suddenly discovered that thes
Pontefract Corporation owe yuu £6,417 ~—- A. You haven't,
sir. You have not suddenly discovered that, sir. I
acquainted that to the Public Trustee's solicitor months ago,
and he rang up the Treasurer of Pontefract Corporation and I
had a job to explain to him that he was a bona fide Mr.
Simpson.

3128. U. I beg your pardon, I was misinstructed; you are guite right.
At any rate, the fact of the matter is ---— A, I was
surprised it hadn't heen dealt with. That was my only point
in raising it.

3129. Q. However, we shall have tao consider what other debts are ovied
to you --- A. That's what I was getting worried about when

I saw this.

(Luncheon adjournment).

3130. Q. Now, this morning, Mr, Poulson, we locked at a number of names
on this list, from which it appeared, did it not, that there
were several persons who were indebted to you, and are
therefore indebted to your Trustee? A. Yes, sir,

3131. Q. One of them is Doctor Hepworth, and the other is Mr. Sales.

Now, you have marked on here - the list of gifts and
donations - a number of loans which you think may have been
repaid. Is there any record of such repayments? &, No,

sir. That's why the only thing we could do is suggest that
the Public Trustee's solicitor get in touch with Moxon and
Barker, who I believe made the necessary agreements at the
time, and I don't know what has happened since December, 1969,
of course. That's why I had to be careful.

3132, Q. Well, let me take one on page 5, the 22nd July, 1965,

"Moxon and Barkers, re loan H. Woodruff - may have bean paid
back", A. Yes. Well, we have had to put this, sir, because
we don't know; it might have been. And the same applies to

one earlier on that page, No. 161, K. Robinson.

3133. Q. Well now, when you look at the cash-book, does it tell you
what payments are loans? A. Saome of them do, sir, and some
of them don't.

3134. Q. Or is it just that you remember? A. No. Some of them
actually specifically say so.

3135, Q. Well now, if, in fact, Mcxon and Barker received £500 to lend
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to Mr. Woodruff, how would Mr. Woodruff have paid the sum
back? A. I have no idea, sir, except by arrangement,——-

Well then, would you not have been informed when you had been

repaid? A. I certainly as an individual wasn't, no, sir,
and neither did my secretary whc did these accounts - state-
ments - with me,

What would Moxon and Barker have done with the money if it

was repaid to then? A. Well, I suppose they would have
handed it over, but I wouldn't know if they had done it at

the time - or they might have done it after 1st January. 1970.
Now, you have referred earlier on that page, No. 29, April,
1965, to a loan to a Mr. K. Robinson. A. Yes.

And we find a Mr. Robinson on the 13th November, 1967 - a Mr.
K. W. Robinson "loan"; would they be the same Robinson?

A. Just a minute, sir.

Item 10 on that page. A. Yes, that's the same thing.

It says "paid back".

Well, there, in the first rcase you say "may have been paid
back", and in the second case you say "paid back"? A. Well,
we thought -- Well, these were taken out of the cash-bool,
sir, and we haven't checkesd it since.,.

Well then, may we take it in the case of Mr. K. W. Robinson
that he may not have paid it back? A. Well, I don't know,
sir. The only thing is that the best thing to do is, as I
say, contact the solicitors who ---

Yes, but you are giving your account of your affairs, Mr,.
Poulson? A. But if you saw the ---

Why do you think they have been paid back? A. If you saw
those books, sir, you would know why there is a confusion.

Why do you think that these sums have buen repaid? Nobody
else --- A. Well, they are members of the staff and they
were loans made to them, and there is only one that is statute
barred.

But, you ses, nobody ever pays you back, Mr, Poulson, with
your great big generous heart. You give people money either
as donations or loans and you nsver recover it. We shall see
some more instances of that. S0 what makes you think thass
people have paid you back? Instinct? A. HNo. My secrastary
and I both thought they would have besen paid hack bzafore they
left my employment, or afterwards.

Are you sure that Mr. Robinson is a member of your staff?

A. He was.
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3148. 4. Who is the person you are thinking of? A. I am thinking of

31459. Q.

3150. Q.

3151, Q.

3152. Q.

T3 Q.

3154. Q.

3155. Q.

3156. .
3157.

P

3158. Q.

3159. Q.
3160. Q.

Robinson who was later in World Wicde.

I see; not another Mr. Robinson? A. No, sir. This is the

Robinson here.

There is another member of your staff shown under 3rd June,

1966: "Moxon and Barker - loan for member of Poulson's staff -
may have been paid back - £140", A. Which number is this,
$%Ep.,

3rd June, 1966, pzge 222. A. 0Oh, vyes. Well, we didn't
notice. It was just entered as that - "Moxon and Barker -
loan to staff".

Loan to staff? A. Yes. That was in the cash-bock, sir,

in that form.

Well, then, on the next page, 16th August, 1966: M"W.P. Jamos -

loan £7540", A.

Yes. Now then, this young man clazimed

statute barred when I went for it in 1969, but —--

No, wait a mirnute;

that cannot be right. A, Well, it can't

be, ne, I quite agree, but that is what he did.

Who was Mr. James?

division.,.

A. He was the principal of the hcspital

Do you mean a civil servast? A. No - on my staff,

I see; I am sorry. And when did you lend him the maney?

A. Well, I lent him the money according to this date, I suppose,

sSirT.

Well, he could not have been statute barred in 1969. A. This

is what his solicitor claimed when we put a claim in this year,

0r ===
This year? A. I think it was this year.
What - do you mean before the bankruptcy? A. I think it was

before the bankruptcy, yes, sir.

SAFFMAN: I may
my learned friend
of course, I will

tion the position

the files which I

be able to be of assistance here, sir, If
1s testing the debtor's credibility, then,
not interfere, but if he is secking informa-
is this, sir, that there is a file -~ one of

have seen and handed over - in which Mr,

Poulson has claimed repayment of a loan. Mr., James has

alleged through his soclicitor that it was not a loan but an

increase in salary given after Mr. James had given his notice

and whilst he was working out the period of his notice. I

think that Mr.Poulson is confused in referring to it as being

statute barred.

THE DEBTOR: I am sorry, sir.
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3162,

MR

MR

SAFFMAN The file shows a claim and a reply from Mr. James
that it was not a loan; it was an increase in salary.
HUNTER ¢ I am much obliged to my friend.

. Mr. Poulson, you see what nonssnse the interventiaon of your

Q.

solicitor makes to the title of this list. This is supposed
to be about gifts and donations, and here we find that it is
&ll cluttered up with loans, irrcecaoverable loans, increases
in salary. Do you think that is an adzguate compliance with
your duty to the Court? A. Sir, I took these all cut and I
thought I was giving you the information to tho best of my
ability I could do, and certainly I'd forgotten about this,
and I certainly did not give him a rise after he'd gxrven his
notice. I've never hoard ===

I am not concerned with the particular relationship batwaen
yoursel? and Mr. James; 1 am concerned with the accuracy of
this list, which seems to me, with ruspect, to be wholly
misleading. A. No, sir, There have been odd errors in it

which I pointed ocut to Mr. Saffman earlier.

SAFFMAN: Sir, I may again be able to be of assistance. I
attended with Mr. Poulson and Mrs. Richmond - formerly Miss
Mcbeod - at the offices c©v the Official Receiver when the

cash-books were produced, and spent the whale of one day with
them at the Official Receiver's office. The cash-~books which
had been kept by members of Mr. Poulson's staff wors extracted
and showed these sntrics as such, The books are in tho
possession of the O0fficial Receiver. Where an item is shown
as a loan, and whether it is a loan or not, the entry which has
been made has been made in accordance with the cash-book.

There is no attempt, sir, not to comply with the debtor's duty.
The fact is that he is attempting to do it to the best of his
ability, knowledge and belief, and as my learned friend said
this morning, that he had no doubt that I had pointed out to my
client the provisions of s.22 of the Bankruptcy Act, which,

of course, provides for statcments made under s.5 of the
Perjury Act, 1911, the statement is that they are true to

the best of his knowledge and belief.

I would ask the Court and my learned friesnd to bear ons
thing in mind, that this is a most unusual bankruptcy in one
particular circumstance. It is not the case of a man who
goes bankrupt and goes to see the Official Receiver or the

Trustee in Bankruptcy immediately thereafter with his books
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and records, This is a case of a man who is made bankrupt
and files his petition three years after hs has last seen his
books and records and been allowed to be in contrcl oY his
business, and who is therefere rclying on his memory to a mast
gnormous extent.

MR. HUNTER: I still want to know, sir, with the greatest respect,
when the debtor produces a list of gifts and donations in
response to an order of the (ourt, what he means by gifts and
donations. It seems to me that a list containing rapayable
or unrepayable loans does not fall into that category. It
takes a great deal of +he time of the Court in extracting the
material which it was the debtor's duty to sift out in the
first place. However, 1 must pursue it since it represents
vast sums of money.

3163. Q. I will now ask you to look, Mr, Poulson, at the 16th September,
1966. Do you see that? A. Yes, sir.

3164, Q."Cash to Jeuzy, Beirut - &£350". Would you tell me what kind of
gift or donation that was? A. This was an Arab in Beirut,

as it states here, who wanted to render me assistance and have

me employ him as a civil enginesr and consultant. I refusad
to do that.

3165. Q. You refused -- 7 A. To do that.

3166. Q. You refused to employ him, do you mcan? A, Yes.

3167. Q. Yes. A. But he made out that he had gones to certain expanses
and he had marricd a Scoich giri. I am afraid that my wife,
who visited them at their home, came back with a very miserzable
tale of the lack of furniture and the lack of comfort and
conditiaons, and in the end I gave him this sum of money,
although I was under no obligation to him.

3168. Q. What services did he claim to have rendered? A. He claimed
that he had gone to certain expenses - had rendered certain
expenses - but I'm quite sure he hadn't.

3169. Q. What nature of expenses and services? A. One, to caome to
England to see me to try and intcrest me, and his return
fare; and cne, he once made out that he was goetting me, or
I was getting, an hotel in Abu Dhabi, and I haven't to this
day ===

3170. Q. In fact, he claimed that you should pay him for services
rendered in obtaining you a contract? A. He did not, and
I have nsver had that contract.

3171. Q. That is what he claimed. A. That is what pe clainud.
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3172,

373,

3174.

3175,

3176.

3177.

Jirs.

3179,

3180,

3181.

318a.

3183,

3184,

3185.

3186.

3187,

3188.

Right; and that is quite in keeping, is it not, with the
pattern of all the other overseas transactions to which you
have so far deposed? A. No, sir.

It is only that Mr. Jeuzy was nct telling the truth; is that
right? A. Mr. Jeuzy certainly wasn't telling the truth.
You mean he had not produced a contract? A. He hadn‘t
produced even an cnquiry.

It was all made up by him - and you still gave him £3507

A. That was because of the pitiful state in whih his wife —--
What duty did you owe him? A. Nothing, except my wife and
I felt so sorry for this Scotch girl.

You mean Mrs. Poulson actually went to Beirut to look at the
house? A. No, she didn't go to Beirut just to look at —-
She was there with me and she went tc their home. I did
never go to their home.

And this you count as a donation? A. Definitely. It
couldn't be anything else.

Why could it not be anything else? A. Well, for thz simple
reason he had done nething and I wouldn't have anything to do
with him.,

How did you know he had done nothing? A. Well, I'm guite
sure he hadn'+t.

How do you know he had not gone and touted some sheikh for
you? A. I should have known that.

But the Middle East was full of pecple who were touting for
you, was it not? A. No, they were not.

I mean, we have had a lot of namss of them already, have wa
not? A. No, sir.

Was it not your business to tout for work which could then be
done by I.T.C.5.7 A. No, sir, I didn't tout for I.T.C.S.
Good heavens, that wasn't part of my ---

Well, what about Mr. Nasser, for example? A. He was employed
by me in the first place, but then when I.T.C.S. was formed he
went on to their staff.

And touted for you through them? A. Not me, sir. After
all, I'd only got four jobs, and they —--

And Doctor Falik, he was another one? A. Nog, no. He was
C.P., sir.

What? A. He was Construction Promctions, and he was paséed
in Dusseldorf, if my memory serves me right.

So no touting in the Middle East at all? A. Noc, sir, or

anywhere else.



3189.

3190.

3191.

3192.

3t 213l
3194,

3195.
3196,

3197.

3998,

3199.

3200.

3201,

3202,

3203.

.

What about Mr. Khouri? k. Fe was an employee, a site
engineer, on the staff.
Well, we must accumulate our Arabs and come back to them.

I see this list has revealed a yet further donation to that

deserving girl Miss Mary Fenelan. You remember you told us
about the carpet and the holiday? A. Yes.

What at the bottom of the page, 21st June, 1967, is "M, Fenelon,
£97.12.7d."7 A. I have no idea, sir.

Well, you remembered about Miss Fenelon's carpet and her
holiday. A. Yes, I did.
Some other deserving service? A. No, sir.

You have never tried to recover these monies from Miss Fenelon,

I suppose? A. No, sir. You would like me to, would you?
What? A. You would like me to?
Well, it is not your job, you know. A. Well, I mean, I

thought you were suggesting it, that's all,

Well, I do not know. You see, you give money away to pcoplo
when you cannot pay your income tax. At any rate, we do not,
of course, know what Miss Fepnelon is doing. C. A. Poulson;
that presumably would bhe your brother, would it? &, Yes, sir.
He was employed by Barclay's Bank up until when? A. Two
years ago, I think it is.

1970. Why do we find paymsnts to him? A. Well, some of
them, I think, are just cashed chaques, but I put them in
because I didn't know the answer to them and I hadn't approached
him about them.

So 17th March, 1967 —--- A. I didn't want to omit anything.
I have put things in which probably shouldn't be in - I quite
agree with that - but I wasn't going to be caught the other
way, having missed them out.

I really do not know, Mr. Poulson, how to takz that answecr,
You mean this is not a true list of —-— A, Yes. There are
some things that I cannot account for. There is one that I
just do not understand, so I have put it in, sir (192}, and

I have put a guestion mark against it, or at least Mr. Saffman
has at my instigation.

Do you say of the entries for C.A. Poulson, the well-known
bank manager of Barclay's Bank, Horbury Branch, that he is a
recipient of a donetion from you, or not? A. Certainly one
of these was a silver wedding present.

Well, there is £75.5.0d, thers is £160. Is €.I. Poulson your

wife? A. Yes, sir.
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3209.
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3212,

3213.

3214.

32%5.

3216.

Jat 1<
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3419

3220,

3z221.
3222,
3223,
3224,

Q.

Q.

Q.
.
q.

Q.

L. A. Poulson, £33, Well, what is the Trustee to make of
this 1list? A. Well, this is taken from the cash-book of
sums that have been either gifts or corsultancy fees, and
there is one here that I ---

Not consultancy fees - not according to your undertaking.
Well, I put Grimwood in -- Not Crimwood - Tunbridge in this
list, unfortunately, and I transferred him. That's why 1

qualified my answer.
Are we to treat your brother as the recipient of a donation,
A. Well,

1 think he ought to be asked what they are, because they might

in which case we will sue him for it - yes, or no?

be, some of them, a case of cashing mz a cheque, that's why.,
And you can think of no othesr categories? We have got
donations;

A.

we have got loans; we have got consultants,

The only one that I can't account for, sir - and I havs

put a question mark against it -
secretary nor I can reccncile it
Mr. Hogarth, A.
£4,000. A. We don't know what
Well, who was Mr., Hogarth? A,

Yes.

is 192, and neither my
at all,

it is or anything about it.

We've no idea, siz; that's
14 b

the whole point.
A.

because we just couldn't answer what it was connected with.

I do not see the point myself, Well, we raised it, sir,
You mean the state of your books is such that a sum of 54,000
A.
Do you realise the conseqguences under the penal section of
A,
That's why we have put a

cannot be explained at all? We neither of us ===

the Bankruptcy Acts of such an answer? Sir, my secretary
and I just cannot understand it.
question mark and why we've pointed it out, sir.

Well, now you can tell me abaut Mr. Sam H. Chippindale to whom
19627 A,

apparently you donated £500 on 2nd Uctober, I've

no ides what it was for, sir.
Oh,

the north of England finding city centres for Mr. Chippindale

really! You spend your time, Mr. Poulson, running about

and you cannot remember what you paid him £500 for? A, No,

54 1y

Was that a donation? A. I've no idea, sir.

Was Mr. Chippindale hard up? A. I'm suwe he wasn't.

He is a millionaire, is he not? A. Yes, I should imagine so.
Why should you give him £5007 A. I have no ides. The only

thing to do is to bring it to his notice and ask him, I
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suggest. I didn't even know until I saw it there. I was
as surprised as you are.

3225. Q. You accept the payment was made? A. Well, it must have
been. I took it out of the cash book. These are items I
took out of the cash-book, sir.

3226. Q. I mean, did you give it to Mr. Chippindale to pass on t0 ==
A. I couldn't even remember that we'd ever given him anything,
sir.,

3227, Q. I thought the money came the other way. A. Well, I would
have thought so.

3228, Q. I mean, Mr. Chippindale paid you for finding city centres for

him to build on, did he not? A. No, I was his architect.
3229. Q. That is what I mean. 5o you cannot remember this transaction?
A. No, sir. I was very surprised and, therefore, I put it

down because I couldn't explain it.
3230. Q. You fell out with Mr. Chippindale at some stage, did you not?

Did you not have a2 row at Stockton because he did not get the

city centre? A. Not me, sir.
3231. Q. Well, who was it? A. Well, he just didn't have us after
that.

3232, Q. You mean he quarrelled with you but you did not quarrel with
him? A. I didn't quarrel with him, no. He just finished
with us, that's all, over Stockton, bcecausc he didn't get it.

3233. N. I see, And you did not then remember that he owed you £5007
A. Well, I didn't know, sir.

3234. Q. There is one other fairly substantial sum, Mr. W. (. Brown.
Does that convey anything to you - 20th July, 19657 There is
a J.M. Day on the 6th March, 1964 - £496.4.11d. Do you know
what that would be? A. No, sir.

3235. Q. Well, what, Mr. Poulson, do you think your Trustee can do
about this? You do not even know who Mr. J. W. Day is.

Why did you put him down as a donation? A. Well, theses were
items that we could not reconcile as people who we were trading
with, and which we couldn't reconcile, just as in the same way
we couldn't rcconcile the Hogarth one. Herrington, which is
on 142, I think needs further explanation. He is a member of
the staff, I have found cut since. We paid his school foos.

3236. U. Naw, there are a number of entries for a Mr. Brindley, who
seems to have been another ome of your bankrupts. You know,
we have had three bankrupts so far. We have had Hepworth,
Tonsman, Lowenthal, and now Mr. Brindley. Who was Mr. Brindley?

A. Mr. Brindlecy was a Methodist local preacher in Pontofract.



3237.
3238.

3235.

3240.

3241,

U

Q.

But he was a joiner, was he not? A. Yes, sir.

A joiner and a minister? A. No, he was a local prcacher,
and Mcthodism was his ===

Very good. A. There is another item here which you see
which refers to him, and that is a subscription - E. Potter-
ton - and that was when he, another local preacher, wes going
round collecting, and before he died - he died last year -
Brindley got his discharge as a bankrupt.

Now, I want to return, in relation to your list, to Mr,
Braithwaite. Now, we have dealt with Mr. Braithwaite before;
do you recall? A. Yes, sir.

Mr. Braithwaite, on Day 2, at 1084. From 1084 onwards I
asked you about the first payment to Mr. Braithwaite of £2,500
which appears here at the bottom of page 1, and you told us

to write to Braithwaite and ask for an explanation, and you
said at 1085, "It was nct a payment to him, it was to his
wife", and then you said you had known the lady all hesr life
and they had to educate their children, and you said you would
help and you made a gift to her, and then there was a further
sum of £1,000 on the 16th November, 1963, and you say, "I
didn't know there were twao". And you told us about the
investigation into Mr. Braithwaite's alleged taking of bribes,
of which he was apparently cleared, and then at 1090 you said,
"These payments were gifts to Mrs. Braithwaite who was =
solicitor practising under her own name, which is not
Braithwaite." Then on Day 4 - and here, sir, I am going to
break the anonimity I preserve because of the material 1 am
now going to put to the bankrupt. At 2535 I put the Braith-
waite material from Day 2 to you and referred you to the sum
of &£1,000, and you said that they wsre straightforward gifts,
and I then showed you a letter obtained by you for another

officer of the Regional Hospital Board, Mr., Collins, giving

a reference in your favour signed by Mr. Braithwaite. De you
remember that? A. Ng, sire.

You can see the material again if you like. A. No, it's

all right.

Dated the 4th Ngvember, 1963, and you identified it, and I
reminded you that the £1,000 had been paid on the 14th
November, 1963. Did the Braithwaites ever repay any of these
monies, or were they all outright gifts? A. All ocutright

gifts, sir.



3244, Q. Did you ever get anything in exchange? A. No, sir.

3245, Q. You are quite sure? A. Absclutely certain.

3246. Q. Or your family? A. 0Oh, I'm glad you've reminded me by
that word. My daughter, yec When we left "Manasseh"
she returned a harpsichord. de builds harpsichords in his
spare time - my youngest daughter being a pianist.

3247. Q. Yes. Tell us about this harpsicheord. What connection has
it with what I amw asking you? A. Cnly that he knew that
my daughter was very interested in music, and he went to the
school whuere she was, as they lived gquite near, and they run
musical evenings and concerts, and he saw her perxform and
then he offered her this harpsicherd, which she returned when
we left,.

3248, U. You mean it was on loan? A. No, it was a gift a%t the

time, sir, but we weren't ---

3249. Q. What was it worth? A. I have no idea, sir.

3250. Q. Why should you give it back? A. We thought it was the
honourable thing to do.

3251. Q. Why? I mean, I suppose it belonged to your daugnter, if
anybody? A. Yes, but she didn't want it.

3252, Q. What was it worth? A. I've no idea, sir. It was a

home-made one, and for the last two years she hadn't playsd
it and it was very much out of tune. I don't know anything
about narpsichords.

3253, Q. There was only one of them, was there ~ just one harpsichord?
A. As far as I remember, sir.

3254, Q. Well, I am now going to read to you the account Mr. Braithwaite
has given of this curious transaction. In answer to an
gnquiry from the Trustee about the £3,500, Mr. Braithwaite
replied on the 9th September, 1972, saying that although you
had known his wife's family, he, Mr. 3raithwaite, had nsver
met you until you were introduced in 1962 by fir. Linfield,
and then his wife having resncwed acquaintance with you, said
she wanted to set up practice as a solicitor in London, and
you offered to find her office premisces. Is that right?

A. Well, I would have thought "I had been asked" would have
been more correct - did I know of anywhere.

3255, Q. Well, did you offer her and procure her an office? A.
had somc available at the time, ycs.

3256. Q. So you gave her an office for which shut never paid any rant;

did she? A. No, sir.
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. The rent was undexstood, according to Mr., Braithwaite, to be

£150 a year, and the lease rumained in your name until 1969.
A, Well, it couldn't be transferred.

What? A. It couldn't be transferred.

Na. "In 1970", he says, "an estimated sum was tendered to
Clifford Turners" - your sclicitors - "of £350". That woula
be just over six years' rent, would it not? A. Yes.

"And it was put in a suspense account". Do you know that?
A. Yes, sir.

"Subsequently", he says, "it was ascertained the actual rent
was &£100 a year, but Mr. Poulson denied that this was owing"®,
and the amount was returned to Mr. Braithwaite on your
instructions. Is this correct? A. It was to be returned
to Mr. Braithwaite on my instructions because 1 understood it
was held at Clifford Turners and they were doing it just
temporarily.

Why should you provide a woman solicitor with a free office
for six years? Was there something between you? A. No, sir,

Well, we have disposed of that. Now let us have the real

consideration., A. It was a gift, sir.

A gift of an office for --- A. It wasn't an office; it
was the rent, sir. We didn't give her an office.

So that is the first gift. And when this woman socmewhat

belatedly pays the rent, you give it back to her. Naw, why

is that? - at a time when you were insolvent and in the hands

of your creditors. ‘A. No, sir, it was prior to that.
Well, when was it? A. DOh, sorry --
You issued the first letter to your crediters --- A, It was

before I went and filed my petition.

No. You issued your first letter to creditors in July, 1970.
A. Sorry; I apologise.

Was it before that? A. After.

After then. Sp Clifford Turrners, your saolicitors, knowing
that you had issued letters to creditors and making represgenta-
tions about your assets, deliberately gave back money that
belonged to you to Mrs. Braithwaite. Was that on your
instructions? A. It was on my letter to them, yes, sir.

I suggest to you, Mr. Poulson, that that was a fraud on your
creditors of the most blatant kind. What is the explanation?
A. There is no explanation, sir. I wasn't aware of it, and
I would have thought, had it been incorrect, Cliffox< Turner’s

wouldn't have been a party to it.

45,



3az272.

3273.

3274.

3275.

3276.

3277.

3278.
3275,

3280.

3281.

3282,

3283.

3283.

3284,
3283,
3286.

3287.

Q.

Q.

Q.

a.

Qo
Qe

You mean it doces not matter you defrauding your creditors so
long as Clifford Turnzr do not? A. Oh, no, sir, After
all, if I have a solicitor I expect him to keep me on the right
path, and they were my solicitors and they returned the money.
Why did you tell them to give the money back? A. Because 1
thought they were entitled to it, sir.

Why? A. Because it had been, as you so rightly said, in

a suspense account.

That is nothing to do with it. This woman had occupied for
her professional practice a lease which cost you £150 a

year —--= A. Well, I'm quite sure ---

She had not paid it at a time when you could not pay your
debts -=---= A. I am quite sure if you asked her for it now

she would pay it back to you.

Well, why did you give it back to her? I will have an answer,
Mr. Poulson. A. I am sorry; I did it because I thought it
was the honourable thing to do at that time.

Why? A. For no reason.

You mean it was honourable to defraud your creditors? A. No,
sir, it wasn't to defraud my creditors. I had a firm of
solicitors who returned it back to her. I didn't personally

return it.

Are you saying that it was returned to Mrs. Braithwaite on
Clifford Turner's advice? A, No, sir.

Well, then, it must have been on your instructions. A. Dn
my instructions, but at the same time, Clifford Turner ought
to have told me that I ought not to do it.

Why did you give instructions to give it back? A. Because I
thought it was the ---

Because she was an old pal of yours on whom you had been
lavishing money for years, had you not? A. No, sir, I had
not been lavishing money; I had lent her two sums.

Thank you. "In 1962", Mr. Braithwaite continues, "Mr. Poulson
generously offered my wife the sum of £2,500 to enable her to

equip and carry on the practice until such time as she was

able to make a profit". Is that right? A. Yesg, sir,
Well now, has she made a profit? A. I've no idea, sir.
But it is a loan? A. So he says in that letter.

And if, in fact, the time for making a profit has arrived, it
is a loan that is enforceable, is it not? A, Yes, sir.

And you have deliberately concealed this from your Troustee?

A. D0Oh, sir, I have not.
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It is on the list of donations, is it not? A. Yes, but I

put it as a loan.

Just look at page 1. It is & donation? Page 1. A. I am
sorry, my page 1 is different to yours, sir.

Item 36. That is put down as a donation. Is it supposed to
be a loan now? A. Well, to me, there was no distinction
when 1 did this.

Well, that is what I meant when 1 said to you earlier this
morning that you lend money to peaople and then do not want to
be paid back, and that is a form of donation? A, No, sir,
no; it's only the odd one like this.

All right, then; in your view, subject to the Limitation Act,
Mrs. Braithwaite is under an obligation to repay this sum?

A. I am quite sure she will do that.

You are quite sure, are you? A, Yes,

Well, when did you last ask her about it? A. I haven't asked
her or spoken to her at all for -- this year.

Why did you not disclose this in your Statement of Affairs?

A. Sir, I have not scen the books - I have not seen the oooks

for three years - and I couldn't give a list of any of these
items, or remember them. I could not.
The letter continues: "Also at this time we had just acquired

part of a converted manor house at Wormley which was purchased
in my wife's name. We were sz2eking a builder for renovation,
and Mr. Poulson, who was then engaged on werk at Queenswood
School, recommended Cook Brethers", and then he says, "Mr,
Poulson arranged for his firm to prepare the plans and supervise
the work. Subsequently, when I asked for the bill, which I
expected and intended to pay, I could not persuade him to send
one". Is that right? A. Well, I didn't know he tried to
persuade me. I never sent him ane, that's perfectly true.
Did he ask you for a bill? A. I don't remember, sir, that
pccasion.

If he had asked you for a bill would you have refused to send

one? A. I dan't think so.
You do not think so? A. No.
Well, you were in a pretty generous sort of mood? A. Yes,

I know, but that's all the more reason for him paying it.
Well then, so far as you are concerned, this was work for which
you expected to be paid? A, Well, I didn't send him a2 bill.

There were others as well.
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How much do you think it wouli have been for? A. The
bill?
It is about ten per cent of the cost of work, is it not?

A. No, sir, six.

Six? A. It was only six ~ they're architects. They avc
only architects.

Twelve and a half per cent? A. DBh, rno, sir. 1 am
sorry, you have got this all confused. Twelve and a half per
cent is architects, quantity surveyors, mechanical engineers,
heating engineers, electrical engineers.

All right - six per cent. What was the quantum of the work?
A. At that time it would be five per cent. The six per cent

only came on in the last eichteen months.

How much wark was involved? A. I should say about
£2,000.
Yes. So that would be five per cent of £2,000. Now, he

then goes on, "Both my wife and I felt much indebted to Mr.
Poulson, who we found difficult, if not impossible, to repay
monies loaned.," Is Mr. Braithwaite paralysed? Is he not
able to sign cheques - unless, of course, you had a very
particular reason for neot letting him repay you, Mr. Poulson?
A. No, sir, there is no sinister reason or suggestion,

Then he finds a way out - a brilliant, dedicated civil
servant - he finds a way out of this impasse of a man whao
will not be paid. "To this end, I made and gave to Mr.
Poulson, for his musical daughters, over a period of years,
three copies of old decorated harpsichords and virginals sich
as 1 have made for many years as a hobby. With hand-made

instruments such as these it was difficult to assess the

value, but probably £400 to £500 each." A. But we hadn't
them at the end. We had returned the other two as each ane
came. We hadn't three in the end.

Oh, you mean they came in succession? A. No, there was
one ---. He kept improving on themn.

You mean he kept on wheeling them up the drive and collecting
the last one? A. No, sir. He was improving them in his
design and his execution of the things, and when he made a
better one he got her to try it out and took the old one back.
This letter, then, is plainly misleading, is it not?

A. Well, certainly we had not three, sir.
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No, and they were not worth £400/£500 each? A. I
wouldn't certainly think so.

Is it not rather a depressing thought that Mr. Braithwaite
should be forced to this to explain why he has not paid your
debts, Mr. Poulsaon? Is there anything else you want to say
about that? A. No.

And did he say, "Life is very hard for me. I only get
£4,500 a year, Regional Hospital Board Secretary ---"

A. I didn't know he got that.

" --- but here's a virginal in payment of my debt"? Is

that what he said? A. No, sir.

So it was not, in fact, a quid pro quo at all? A« HNo.
It did not affect the loan, did it? A. No.

Well now, we have still got to deal with the £1,000. Now,
what do you say about the £1,0007 A. I don't know, sir.

I don't remember it.

How large does a sum have to be before you can remember iil?
£1,000 is a vast sum, is it not? Would you like to know what
Mr. Braithwaite says about that? A. Yes, sir.

Well now, "The sum of £1,000 in November, 1363, represenis a
debt of this amount owing to my wife's father." Now, who
was Mrg.Braithwaite's father? A. Alderman Hyman,

What? A. Alderman Hyman.

Alderman Hyman - ancther local government man. Where was he
alderman for? A. The West Riding County Council.

Ah, yes; and what committee was he sitting on? A. 1
have no idea. He was chairman.

Chairman. In this town? A. Yes,

Lives here? A. No, he's dead.

Oh, I am sorry. Well now, do you remember anything about
Alderman Hyman? Shall we get the name for the record - how
do you spell it? A. HYMANWN,

Well now, do you remember any business transaction with

Mr. Hyman? A. No.

None at all? A. None whatever.

Absolutely no relationship? A. No.

Do you know the man? A. Yes - well.

And did you ever undertake to do anything for him? A. Not
that I'm aware of, no.

Well, listen to what you are supposed to have done. "The

sum of £1,000 represents a debt of this amount owiny to my
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wife's father" - i.e. Alderman Hyman - "which Mr. Poulson had

undertaken to him to recover from a Mr. Coates of Manningham

Lane, Bradford." Does that mean anything to you?
A. Nao,
Q. Made up, is it? Just complete fiction? A. I don't know,

Q. Well, it must be a fiction. Look at the letter. (Letter

handed to the debtor.) I will ack you if there is a word of

truth in the sentence beginning "In November, 1962 ---7,
Not a word of truth in it? A. I don't know anything
about it, It's news to me, sir, completely.

Q. Now, see what is supposed to have happened. This is now
Mrs. Braithwaite, the solicitor, speaking through har husband,
A. He is a solicitor as well.

d. But not that sort =--

MR. SAFFMAN: Which sort?

MR. MUIR HUNTER: The sort that deals with clients.

Q. "The bank record will show that this amount was received
into my wife's firm, as from account, and later paid to her
father., I do not know whether the debt was recovered by
Mr. Poulson, but the amount was paid out on his instructinns."
Now, that is untrue, too, is it not? A. I don't recall
any of it now, =zither the name or anything about it.

Q. It is just a mace-up excuss to explain the £1,0007
A. 1 wouldn't know about that; but, I mean, all I know is
I have never heard the name "Coates"; 1 have no recollection
of anything that is in that paragraph.

Q. Twelve days before that payment, Mr. Poulson, Mr. Braithwaite
had written a particularly fulsome reference for you to a
fellow officer. Do you still say there was no connection?
A. Definitely not, sir.

Q. Well then, while you were all being terribly chummy about
giving you a reference for your splendid work, you were
reaching for your cheque book to give Mr. Braithwaite £1,0007
Can you not think of any other reason? A. No,

U, Mrs. Braithwaite has given one reason which you say is false.
A, I didn't say it was false. I have no recollection, and
I can't understand it.

Q. But you are not likely to forget, are you, having offered to
Alderman Hyman to collect the debt that was owing to him from
Mr. Coates? You could not forget that, could you?

A. Well, I don't know. I mean, I could forget an awful lot
of things.,



3344. Q. Was this a way of paying Alderman Hyman a sum to ensure --=-
A. Good heavens, no. People aren't all like that, as you
suggest.

3345. Q. We are dealing with your creditors' money, Mr. Poulson.

A. And I am trying to do my best. I have tried my best
to show you where --- And I have put certain sums in which
I shouldn't have. I realize that now,

3346. Q. Well now, if, in fact, you cannot remember anything abcut
the £1,000, you cannot remember whether it was a loan or not?
A. No, sir.

3347. Q. And yet you have put it down, have you not? A. Well, as
far as I am concerned these are loans or gifts that you can
get back. That's what my estimation of it was, except that
I am not suggesting that scme of these Methodist =--

3348. U. On Day 2, at 1087, you said, "These were straightforward
gifts to the Braithwaites." A. Well, they were, sir,
or loans or gifts or whatever. I mean, to me there is very
little difference.

3345. Q. Are we to understand, Mr. Poulson. that your mode of helping
people was to lend them money and refuse to be paid back?

A. I am quite sure that when you saw this list, sir, you
knaw the answexr to that without me telling you why it was a
list of gifts.

3350. Q. Is it not strange, Mr. Poulscn, that at a time when you were
very hard pressed for money, with the excsption of this
Dr. Hepworth, you never sought to recover these debts, large
debts. Is it because you did not dare to? A. No, sir,
it was because I was too pre-occupied. I was not a playboy.
I was one of the hardest working people that this land ever
produced.

33531. Q. So it comes to this: +that we must add to the list of loans
recoverable by your Trustee, or possibly recoverable by your
Trustee, which you have failed to disclose, these Braithwaite
transactions? A. I have only failed to disclose it
because I hadn't seen the books and, therefore, I had lost
sight of them, sir, and that is the truth. I had not seen
a book until you gave me the facility, for three and a half
years.

3352. Q. Just let us remember what you said at the beginning of this

Braithwaite passage. You said that when you left "Manasseh"
you returned the Braithwaite's present to them? A. That's
correct. In fact, he collected it.
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Oh, you mean he came and collected it? A. Yes,

Oh, I see. It was not a gift? A. He came and collectea
el N I know he did.

vell, that, surely, must have reminded you of your trans-
actions with the Braithwaites, Did the ugly sum of £3,500
never come up in your conversation? A. No, sir.

Did you never think, when you were hard put to save your house
and home and your family from disgrace, that therza was

Mr. Braithwaite who had had £3,500 out of you; and, if not,
why not? Because you dare not; that is right, is it not?

A. No, sir, that is not the truth.

And added to that you actually give Mrs. Braithwzite back the
rent of her office. Now, perhaps you would like to explain
that extraordinary transaction? A. There is nntning
further to say than what I have already said, sir.

Well now, I know, of course, you constantly say you forget
things; that you were surrounded by incompetent or dishorest

staff; but is it noct rather strange, Mr, Poulson, the number

of your friends you rever sent bills to? Can you explain
that? A. They are not so numerous. I disclosed wh~
they are.

Well, we have read all these terrible files of yours and you
write increasingly frantic and offensive letters to people
who owe you money, like the Government of Malta. You never
sent offensive letters to Mr. B.aithwaite, who might at least
have paid your unpaid National Insurance stamps, mignt he naot?
A. Well, they were paid, They were paid.,

Ah, well, we will come teo what they were paid out of. Sa
there is a class of persons, is there not, Mr, Poulson, to
whom you deliberately do not send bills? A. No, sir.
And I would like to know why you do not send bills to them.
A. There is no reason at all except as friends, and if you

look at the list of people I have worked for, that stands out.

I mean, what about Sir Bernard Kenyaen? A. Yes.
You never sent him bills, did you? A. No.
Mr. King, your wife's brother-in-law. ~ A. No. I have

disclesed this to you,
I know, You have just disclosed that you did a lot of work
for Sir Bernard Kenyon —=- A. . Not a lot. Now, just a

minute =-—=-
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3366. Q. You got him town planning consent which increased the value
of his land, did it not, from £3,000 to £40,0007 A. No,
sir. You are getting your facts wrong, I am afraid.

3367. Q. I received a letter by hand on Saturday, which I have no
doubt --- A. It's King - you've got the wrong name.

3368. Q. All right. Never mind; just change the name and answer
the question, All right? I ask you: why did you do work
for Mr. King for nothing that increased the value of his land
to £40,0007 A. For the simple reason that by that time
1.P.D. had taken over my business.

3369. Q. Oh, I see. And you did some work for Sir Bernard Kenyon,
did you not? A. Yes. That was only ---

3370. Q. And you never sent him a bill for that? A. It's a
small one.

3371. Q. Now, I want to deal with Mr. Pottinger. Well now, the
Pottinger affair. We have found some more documents about
Mr. Pottinger. Now, it has been your contention, has it not,
that Mr. Pottinger ordered a house from you - and when I say
"you" I mean your Scottish office - and that it was all wrongly
built, and you had to put it right, and the payments you made
were the cost of putting it right. A. Not all of that,

3372. Q. How much of that is not right? A. Sorry, I didn't hear
that because the Clerk was speaking to me.

3373. Q. I tried to summarise your case, that Mr. Pottinger orderec a
house from you; that it was wrongly built and that yeur
financial payments were the cost of putting right your staff's
carelessness. A. No, sir, there was a gift to him.

3374. Q. There was a gift as well? A. Yes, but as to what
proportionment I could not ascertain, as you asked me to,.
without I received a lot of documents and went into the final
account and went into the --- saw the builders, and sorted
it out, and how much it all amounted to.

3375. Q. We have found, written on the notepaper of the Scottish
Office in Whitehall, a letter from Mr. Pottinger dated the
12th April, 1967, from which it appears that you were pro-

curing - there is the original, if you like (Handed to_the

debtor.) -~ him to get a mortgage with the Wakefield Building
Society on this transaction; is that right? A. Yeas,
sir.

3376. Q. Now, you were a director of the Wakefield, were you not?

A. Yes, sir, at that time.
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3377. Q. And Mr. Pottinger writes to you as "Dear John", enclosing the
Wakefield Building Scciety forms and asking you how you wanted
them to be answeresd, "The full purchase price. Is this
£21,0007" Well now, what was it?

MR. MUIR HUNTER: I am afraid, sir, it is at the othzr end ---
It is dated 12th April, 1967, the handwritten letter, rather
badly photographed.

3378. Q. Well, what was the price of the property? A. Twenty-
six, wasn't it?

3379. Q. I do not know. A. Well, I mean, the final acecount I am
talking about. Isn't that, you say, the cost?

3380. Q. So he was wanting to know what was to be the price of the
house he was buying. Did he not know? A, Well, I
took it obviously he did. He dealt with the Scottish office -
my Scottish office.

3381, Q. But this is addressed to "Dear Joan". . Yes, it is.

3382, Q. You mean he did not know how generous you were going to bo?
A. O0Oh, yes, he did.

3383. Q. Well, how generous were you going to be? A. £10,000.

3384. Q. You had offered to plonk down £10,000 t5 a serving civil
servant with whom you had business reletions towards his
house? A. No, I had no business relations,

3385. . No business relations; just £10,000 flat? A. Yes,

3386. Q. In April, 1967, then, your finances were not exceptionally
rosy, were they? A. I wasn't aware nf it at the time,
sir.

3387. Q. Well, that is the first thing he does not knew - he does neot
know how rich he is, The next thing is "'Deposit paid!.

Is this nil or the price of the land?" and he wants to know
that. A, Well, I don't know anything about that. I
wouldn't know,

3388. Q. Now, "'Amount to be found from own resources and socurce'.
This is most difficult to answer since, as you know, I do
not at present have any resources of this kind. Application
form. ‘'Advance required'. You suggested &£7,000. My
difficulty is that on the facts given in the application

form I doubt if anyone would give me a leoan of this size,

'Repayment period' - presumably short, but I do not know whet
you have in mind." So you were going to pay off his morteage,
were you not? A. No, sir,

Ln
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3389. Q. Well, what else can that sentence possibly mean except that
the repayment period would be for you to choose?
A. Well, I ===

3390, Q. This is a sales —--- A. Yes, I know, but ===, Ne, sir,
I never paid a penny aof it.

3391, Q. This is a sales =--- A. No, it is not. = I never paid
one repayment, Sir.

3392, {. He goes on —--- A. As you can check up.

3393. Q. "I am very sorry to trouble you with all these details,
depending as I do on your inexplicable generosity, hut I need
your advice,” Now, why should you be inexplicably generous
to Mr. Pottinger? A. Well, he is probably my greatest
friend of all, and I admired him so, and I took the
opportunity of helping him.

3394, Q. I would like to know a little more about the set-up here.

Did he say, "Look, I need a house"? A, He wanted for
years toc have a house near --~- in this area, where it is,

3395. Q. So you were going to find £10,000, the Wakefield Building
Society was going to find £7,000 and was he going to find the

difference? A. Yes, the balance.

3396. Q. He didn't have any rescurces? A. 0Oh, yes, he did, sir,
That was not correct.

3397, Q. This letter is not true, you wean? A. No, that portion
of it isn't. He had some so'irces; he had some shares.

3398. Q. Then he goes on - and remember *his letter is written to
a person who is, in fact, a director of the building society
referred to - "Lastly, I hope that the Wakefield people" -
that means the building society - "can be instructed not to
approach St. Andrews House"™ - that is his office in Scotland,
is it not? - "otherwise they will wonder what I am up to."
What does that mean? A. I don't know, sir.

3399. Q. This transaction was to be concealed from the building society
ogf which you were a director --- A. O0Oh, no, it wasnl!t.
I mean, they knew.

3400. Q. The true fants were to be concealed, and it was to be
dressed up as if it was a real transaction by Mr. Pottinger
himself. A. They had got =--- As far as they were con-
cerned, all they had got to have was the security of the house.

3401, Q. And a lot of lies on the application form. A, No, sir.

3402. Q. I suppose this application form must be in existence, must it

not? A. It must be somewhere.



3403, Q. Counter-signed by you, noc doubt? A. No, sir.

3404, Q. How did you sguare it with Mr. Robinson, the manager?
A, I didn't square it at all, sir.

3405 Q. At any rate, you let it go through with a lot of false
statements on it? A. No, sir.

3406, Q. False to your knowledge. A, No =-=

MR. SAFFMAN: GSir, is this application form to be produced?

MR. MUIR HUNTER. We will get around to it. I only got this
file last week, and some of it we only got on Saturday.

MR. SAFFMAN: Well, in that case, sir, I fail to understand how
my learned friend can know that the application form of the
building society has false statements upon it.

MR. MUIR HUNTER: We will find out.

MR. SAFFMAN: When it is found out ---

MR. MUIR HUNTER: My learned friend will do well to ponder
before he tempts providence, There are statutes about this
kind of thing.

3407. Q. So you were to see that they were not to approach his

Scottish Department; is that right? A. I don't
remember this at all, sir, until you showed me this lette:x.

3408. Q. Well, did you provide the money? A. Yes, sir,

3409. Q. How did you provide it? A. By paying the builder out
individually.

3410, 0. Direct? A, Yes, sir.

3411, Q. Would you look at the next letter which is the yellow papsr
file? There is a file which I call the yellow paper file.
It consists of spare carbons kept by Miss Mcleod, for no
apparent reason, but it is a veritable gold mine of evidence.

Look at this. (Handed to the debtor.) This is a letter

addressed by yourself to Mr. Pottinger. "Dear George,
Please find enclosed a cheque for £1,000, together with a
certificate for £2,000." So the certificate for the
building of the house would be signed by you or issued by
your office? A. Yes, by my office.

3412. Q. Right. So that is a thousand pounds for him. You received
£1,000 less interest charges from the building society, so
you make this up, add the thousand and pay it straight away.
So you are giving him the money to pay the builder with?

A. I didn't know I was, but I thought it was all paid
direct to the builder.

3413. Q. It is a letter written by yourself. A. Yes.
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3414. Q. Well, then, time passes and the central heating contractor,
Angus Heating, goes into liguidation, does it not?
A. Yes, sir.

3415, Q. And there is more trouble down at the mill, On the 13th
May, 1970, - this, sir, is at the other end of your Pottinger
file; I do not know which way round it is - Now, I am

going to ask you to read this letter to yourself, Mr., Poulson.

You wrote this just over two years ago. Tell wme when you
have read the letter. Is that a letter which you recall
writing? A. Yes, sir,.

3416, Q. Is it addressed to your solicitor, Mr, Grimwood of Clifford
Turnex? A. Yes, sir.

3417. Q. Is the first sentence of the second paragraph true?

A. No, sir,

3418. Q. It is not true? Sc you make a deliberate statement to your
solicitor on this matter which is not true. FPerhaps you
would like to tell me why you should deceive youxr so’ieitoc?
A. I don't know why this was put in, but he did not get the
Aviemore job, as you arrs well aware.

3419, Q. Is the statement in the second sentence of the second
paragraph true? A. Well, it looks (inaudible), yes;
that's my aopinien.

3420. Q. The second sentence of the second paragraph, beginning "He
has." A. Yes, but I don't like (inaudible), that's
correct.

342%1. Q. Now, look at the third paragraph, Well, I will read you
the third sentence. "He persuaded me to build a2 house for
him, and when the tenders came in it had to be carved out."
The third paragraph begins, "The main point in the matter is
that George Pottinger gave us the ceiling figure and this has
been exceeded, and he just refuses to pay any more, in my
opinion rightly so", and then you go on as usual to blame
your subordinates. A. Well, it is hardly right, sir,
when I get two recommendations for two heating engineers who
go bankrupt on the job. It is hardly efficient.

3422. Q. Well now, is the first sentence of the third paragraph true?
A. Yes, sir.

3423, Q. Where into that sentence shall we fit your gift of £10,0007
It is quite inconsistent, is it not? A, Well, it doesn't

mention it.
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3424.

3425,

3426.

3427,

3428,

3429,

3430.

3431.

3432.

3433,

3434.

3435,

3436,

Q.

Q.

d.

Q.

Q.

No, it is gquite inconsistent. What is the ceiling figure
you refer to? A. Well, the ceilin: figure would be
£21,000.

Less £10,000, your gift? A. Yes,

I see. So you did not tell Mr. Grimwood you ---

A. Well, he knew.

Mr. Grimwood knew that you were paying half the cost of the
Secretary of State's house? A. He knew that I had done
this with Pottinger, yes.

You are gquite sure? A. I am guite sure he did.
Speaking of a person who is not here and not representec,
that a solicitor of the Supreme Court knew that you were

paying half the cost of & senior civil servant's house?

Do think what you are saying. £E. Look, I mean, this
isn't a stranger. He's a 2ivil servant, I am not lnoking
on him as a civil servants I'm looking on him as an absclute

very sincere and good friend, and his wife and son.

Will you turn to the second page, please, the main paragragh,
and would you look at ihe sentence which is about two-thirds
of the way down and begins, "We built." A. Yes, sir.
Now, here there is an inaccuracy.

Firstly, is the substance of the rest of that paragraph

true? A. No, sir.

You mean it is false or ---7 A. No, it is incorrect,
as I have said, The part that is incorrcct is, "I have
known for many years ---". I knew this man years bafore,

because he was sent by the Ministry of Health to see me ---
Do not let us worry about the history. I am interested in
the business. Is the main part of that sentence in relation
to your dealings with Mr. Pottinger true? A. The part
that is true, sir, is that I went to see the Secretary of
Education and I ---.

I do not wish you to commit the substance of the paragraph

in public, if you please. A. Oh.

I want to know whether the contents of the paragraph are,

in substance, true and are known to be true when you wrote
them, A. Up to the word "fortunately", yes, sir; up

to the esnd of the word "who"; the rest is not correct,

You mean the financial references are not true? Ak, MNo,
that part is all right from the word "but"; the part that is

not correct is from the word "fortunately" to the wurd "out".

g,



3437.

3438,

3439.

3440,

3441,

3442,

3443,

3444,

3445,

3446.

3447.

3448,

3449,

d.

Yes, You mean that is an exaggeration? A. No, sir,
that has been an erroc on my part.

Well, then the solicitors get to work and try and wear down
+he Official Receiver by saying that this bill was payable by
Mr. Pottinger, and then we find on the 1st of May, 19570,

Mr, Pottinger writes to Mr. Grimwood at your request; is
that right? A. Sorry, sir, what date?

1st of May, 1970, A. It isn't on this file. The next
letter is the 12th of May.

(Document handed to the debtor.) Can you read it? It is

rather a poor photagraph. A. Yes, sir.

Well now, did you ask him to write to Grimwood? A.
suppose so, if it says so.

And he says, at the bottom of page 1, the Official Receiver
is mistaken; he cannot accept that sum is owing to the
company; and continues, "Any such sum would be in excess
of the price quoted to me and which has been paid. There is,
therefore, no contractual or other liability on my part,”
Well, subsequently yru =2greed to pay it, did you not?

A, Yes, sir,

But you never paid it because you went bankrupt?

A, That's correct.

Why should you agree to pay it? A. Well, I thought it
was an error on behalf of === by my heating engineers, sir.
But do you mean to say === A. After all, it is hardly

a good recommendation that they choose two firms that go
bankrupt for that.

Yes, but this was the man to whom you had paid £10,000
towards his house. A. It still didn't ===

And he was going to make you pay for the central heating?

A. It still didn't alter the fact, sir, that duc to
negligence on my behalf - on behalf of my staff, sir - it

was going to cost him more than he anticipated.

Well, then there is a long letter to the solicitors from your
assistant, Lancaster, dealing with the figures, and that can
be shown to you - 2ist May, 1970. Well now, this letter is
the history of the financial side of the building. It
starts in December, 1965, with an estimate of a scheme
prepared - £28,366. "Client placed ceiling cost at £30,000."
A. That is not correct.

What should it read? A. £&20,000 - £21,000,
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3450,

3452,

3453,

3454, Q.

3455,

3456,

3457. Q.
3458. Q.

3459, Q.

Yes. Lancaster had not been told

I don't think Mr.

Well possibly Mr.
A.

Lancaster wasn't in my employ at *that

about your gift, Lancaster -
I am quite sure Mre.
date.

"Tender received for £37,735. Instructions received to
reduce tender to 28 plus 2." 9f that, your contribution

was to be how

much? A, Still ten, sir.
5till ten. So Mr. Pottinger was going to find twenty?
A. No, he was never agreed to this figure. It was
ultimately reduced further.
Yes, it has been reduced to 28 plus 2. A. Well, I

don't think he evzr gave autherity for £30,000 to be
spent; at least, I understand he didn't.

If you look at ihe second page you will find the
estimated final cost of the work was £29,589.

A.
That would be within the target, would it not?
A, Well, I don't think this targst,
correct,

Then if you look at the last

Yes, sir.

as stated here, is
sir,

paragraph,
£27,302,

certain price sums,

"The gross
tender amount was originally and it was
interded to deal direct with thus
only to £20,293," and so

comments to make on that

reducing the building tender
forth.
lettexr?

Have yocu any further
A.
agreed that he should pay «~-

Only that I don't agree that it was ever
build a house for £30,000.
If you saw it, you would see the reason why I dont't
agree.

Did your staff know that you
A.

Therefore,

No, sir.
have to be as Mr. Lancaster
A, No, He has had
to take them from somebody else because he was not with
the firm at that time.
Nao.
we tried to do with you before and you would not have it,
Mr. " ook,
Golf Course and all I have got is £20,000," and you say,
"Right ho, that makes
£30,000 - and for £30,000 you can have a house." So you
provide £10,000 and he provides £20,000 but nobody 3
to know so the office does it on a &£30,000 basis., Is
A. No,

the figures would

stated them,would they not? SiT.

Let us do another one of our little scenarios that
Pottinger says, I want a house on Muirfield
boy, I will put up another ten;

that not almost inescapable? sir,

60.
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3460,

3461.

3462.

3463.

3464,

3465,

3466,

3467.

3468.

3469.

3470,

3471.

You tell me how it works. A. Well, he didn't agree
to build a house at £30,000, and I am jolly sure it never
should have been this figure.

You mean Mr, Lancaster has invented this -—== A. Mo,
he hasn't invented it.

Mr. Lancaster is still alive and traceable, you know.

A. I know he is, and he has alsoc made mistakes and I
have had to pay for them. Chester Corporation - a very
big one,

I must ask you to look at the letter. Are you saying
that the figures and dates aon the first page are not true?
A. I am saying that I have no recollection of them, but
I am equally saying --~

That is quite a different matter. A, It is not.

I am equally saying that I am jolly sure that that nouse -
the tender received, £30,735 - is not the house that

has been built, It was czertainly reduced a lot more

than that,

In your letter to Mr. Grimwood you said that the tenders
had been "cut about®™; do you rumember? A, Yes,
because you have only to look at the house to sse it.

You saw it in the "Sunday Times" yesterday.

What do you say the house was agreed to cost? A. 1Itd
understood it was about £21,000, within £1,000 of that,.
Of which you were to provide £10,000 and he was to
provide &£11,000., A. I thought it haa finished up

at £26,000 and it was £29,000.

There is not a word in this file to support what you

are saying, Mr. Poulscn. Do you still wish to adhere

to it? Ah. Look, sir, I only know what the conditions
were as I knew them, but as far as --- The only
difference is that the £24,500, Dennis!' account, final
figure =--

Perhaps you would like to explain again why Mr. Pottinger
got &£21,000 out of you. A. I have no idea, except

I just felt that my staff had made errors and —--

No, no. The truth of the matter, Mr. Poulson, is this,
is it not? All that Mr, Pottinger had was £10,000., The
house cost just over £30,000 and you provided the rest,
did you not? That is what the figures show, is it not?
A. Yes, that's what the figures show,

And you would not have produced £21,000 if it were not
that you had to pay everything over and above what poor
old Pottinger could dig in his pocket for. A, Oh,

no, sir. I'm quite sure -- I don't know what he has,
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3472.

3473.

3474.
3475.

3476.

3477,

3478.

3479.

3480.

3481,

3482,

Q.

Q.

.
qd.

But you told us about his resources. A, I haven't
told you about it because 1 don't know, but I do know
that he has some.

Yes, but he said he couldn't fill up i1he form because he
did not have the kind of resources he would have to
show, A. Yes, but I'm gquite sure he had the resources
to do that.

How much? A, I have no idea, sir.

If you have no ideca, how do you know how much they were?
A. I am quite sure that he's not the type of man who
would have entered into it. I knew that he had certain
shares, but he didn't want to cash them because they
were shares (jnaudibls). I know which they were,

So to save Mr, Pottinger cashing his shares, you were
prepared to give practically a blank cheque?

A. No, sir. I didn't realise it was going to bse
£21,000 at that time. If I had, I wouldn't ever have
agreed to it.

At one stage, £7,000 of Mr. Pottinger's benevit was
entered as a staff loan; do you remember that?

A, 0h, I saw that in the books. I saw that this time.

That would represent, would it not, another one of your

funny loans? A. Not mine, sir. No, I didn't do
that,
You mean that was just a mistake? A. Well, if you

saw those books you would find very few ihat aren't
mistakes in the entries.

You mean somebody deliberately wrote down that

Mr. Pottinger === A. No, sir, I have never seen
incompetence like it.

How would anyone know that Mr. Pottinger's payment
was a loan? A. They had even got my dentist down
as a loan.

Then it was changed from being a loan and swopped to
a gift. We have seen that, have we not? Finally,
would you look at the letter dated the 1lst June, 15707
(Handed to_the debtor.) Do not read this out aloud.

This is another letter to Mr. Grimwood. Would you

look at the second paragraph? It is referring, is it
not, to your original letter, which we did not read out,
dated the 13th May? A, This, of cocurse, as I said

garlier - yes, it refers to it - 1is not correct.
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3483,

3484,

3485,

3486.

3487,

3488,

3489,

3490,

3451,

3492.

3493,

3454,

3495,

Q.

Q.

Which bit of it is not correct? A, The third line.
The third line? #A. The end of the second line, from
the word "and"..

You mean it is not true that the person there referred
to could do what you say? A, No.

Why did you put it then? A. I ean't understand why
I did it, sir.

Are you engaged in deceiving your solicitor again?

A. No, no, no. The lst of June, 1970.

Is not Mr. Grimwood the only person you ever told the
truth to? A. No, sir.

Who else did you tell the truth to? A. To everyacne,
That's why I kept cliesnts for twenty-odd years.

So why did you write this perfectly terrible letter,
then? A. Because at that time I was - I make no
excuses - this is not an excuse - I am not varying from
the fact that that statement is not correct, and when

I see the date - the 1lst June, 1970 -~ the reason was

the state of mind.

What had happened was that the successive practice had
refused to pay this bill, had they not? A. No, sir.
The position was this: that they had exceeded -~ this
man, the same wnan who had built Pottinger’'s house, had

exceeded the amount of the tenders on ——-—

‘No, no. You are not following me. The argument now is

about the cost of the central heating - £5665.

A. Oh, sorry, I thought you were talking about ---

Yes, indeed, the first paragraph refers to it.

Pottinger was saying you must pay; you were saying

that Pottinger must pay, and both of you were saying —-—=
A. Are you talking about the lst June letter?

.Yes. "I wouldn't have sent this on to you if it hadn't
been necessary to pay up." Do you see? A. Yes.
And the last sentence is, "Of course, the partners’

attitude is don't pay anything, right or wrong. They
don't appreciate the intricacies of the matter."

What was intricate about paying Mr. Pottinger's central
heating bill? A. . For the simple reason that they
didn't know, the architects, the inefficiencies of the
other section - the asscciates, the engineers -~ who had
appointed two firms who had gone bankrupt on the

job - three, on a little house - three firms of heating

engineers —-—-—



3496,

3497,

3458,

3499,

3500.

3501,

3502,

Q.

d.

Q.

q.

d.

Q.

d.

Alternatively because they did not know about
Pottinger, A, They aisoc didn't know, as you rightly
point out. and as I say, they didn't know anything
about the £10,000, and there is no rezson why they
should have.

And they did not know that Mr. Pottinger could not

be made to pay without embarrassment. A, I am
quite sure he can.

Well now, as you know, your Trustee has brought proc-
eedings in Scotlaind to recover & total sum of

£21,419 with interest. A. Yes.

And we know that Mr, Pottinger has repudiated this
completely. What they say is that the Trustee's claims
are unfounded In fact, and the defender is not liable
to pay. Now, it is your duty. Mr. Poulson, to provide
your Trustee with the material necessary to corduct
this action, and we must, +therefore, be very careful,
must we not, about the nature of the case that the
Trustee is to put fourward which you will have to suppcort
in evidence. Would you like to re-state, in as simple
a manner as possible, what you claim to be the status
of the £21,419 in releiizon to the rights of vour
creditors vis-a-vis Mr. Pottinger? We krow that you
say that &£10,000 was a gift. Thav is what you have
caid., Was that the sole am~unt of your gift? |

A, Yes, sir.

What was the rest? A. Well, what proportion of the
rest ~ I may have been out, I don't know - but I am
quite sure that the amount of the errors do not amount
to another &£11,000. Now, I would like to - it will
take some time and really a lot of work - to find out
what proportion of that it is.

Now, I would like to help you, if I may. You aie the
expert man here. I can understand a margin of ten per
cent error; that is to say that a £20,000 house might
cost £22,030 by error. A. I would be furious if
that happened.

Yes; but you cannot really, as an architect, sit there
and imagine a house that would ceost fifty per cent more

by error, can you? A. No, sir,

&4.



3503. Q. Therefore, if the house cost £29,000 to build, its

3504.

3505,

3506.

MR

MR.
MR.

MR.

Q.

Qe

Q.

estimated price must have been of the order of

£27,000, A. Yes, but the increased caost due to
these three heating engineers must be in the region

of £4,000 or £5,000 alone. They had done so much work,
and I am pretty certain that in one case - I don't

know whether it was the first or the second contractor -
they had actually had over certification.

SAFFMAN ¢ if I may interrupt for one moment; I am
sure the hearing +omorrow will nct be the last day of
the examination.

MUIR HUNTER: We will go into this later.

SAFFMAN: The position is this, sir: if I may say
so, I have already written to those instructing my
learned friend saying that on the supply of certain
further information referred to in my letter of the
14th September, that my client will give the information
which my learned friend is now requesting.

MUIR HUNTER: I think we are at cross purposes, if
I may say so. I am greatly obliged for the offer of
assistance, which, of course, I am happy to accept.
What I am here, Mr. Poulson, to do is to try and
discover what your case is - not the nuts and bolts,
your case. Nnw, your case, as I understand it, is
this: +that you said you would give him £10,0007
A, In the first place, yes, sir.

The house, in fact, shall we say, cost £30,000 - 1lct
us take a round sum. Now, we find that you paid
£21,000 altogether. So that means you have paid
£11,000 over your initial stake. Now, you say that
maybe £4,000 of that represented additional costs due
to errors in nominating or certifying central heating
contractors, seo that leaves, does it not, another
£7,0007 A. Yes, but I am equally certain that
there are other items in the (inaudible) account.

I now want you to tell the Court why you paid the
difference between £10,000 and £21,000 less the errors,
and what was it? Was it a laoan or another gift?

A, Whatever the amount is, it was a gift, sir, and
whatever the amount is - and I hate to hazard a guess
because I think it is absolutely essential here that
we get it factually, and it can be obtained factuslly,

but there is an awful lot of work to do.
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3518,

3519..

3520,

my figure already." What happened? I must know,
Mr. Poulson, and I will get the Court to order you to
answer,. if you please, A. 3ir, I am trying to help
you all I can.
. You are not trying at all, Mr. Poulson. A, T am, sir.
Q. You are the only possible witnsss for the Trustee in
this matter on fact, and you are deliberately refusing
to give the Trustee the =zxplanations that I need.
Now, try again. What passed between you and Pottinger
over this house? We will hack it out of you one way or
another. A. I am sorry, there was nothing
that passed betwern us. I don't know what you are
referring to.

U. What was your last answer? (The shorthand writer rsad

back the answer to_ Question Ne, 3519.) Now, I suggest

to you, Mr. Poulson, that it is a ludicrous and really
a degrading proposition that you are putting forward;
that you should deal with a grown man in a senior
government position and that you should just pay the
whole of the bill without gquestion, without discussion.
You had better say it is a lsoan, if you think about it.

MR. SAFFMAN: Sir, 1 would ask that this matter be referred
to the judge when the transcript is available.

MR. MUIR HUNTER: I am not asking the Court to order
Mr. Poulson to answer yet.

MR. SAFFMAN: No, sir, but I am asking that this mattasr be
referred by you to the judge when the transcript is
available.

THE REGISTRAR: Why?

MR. SAFFMAN: Because he has been asked the same question,
I would say, sir, without a copy of the transcript,
four times; he has given the answer four times. He
is now, in my respectful submission, being harassed.

I would put to you, sir, that this was not a proper
question, and I would, in the circumstances, ask that
this be referred to the judge. Mr. Poulson has said

in terms specifically that any part of the amount paid
by him which was not for inefficiency was a gift, and
he has offered, on being supplied with the document, tc
ascertain how much of that amount was a gift.

THE REGISTRAR: Yes, but Mr. Hunter is not trying to ge%
out the precise figures which are involved, but the
general case., I cannot see any objection to this

question being put. As I understand it, this was a
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3528. Q. Well, he exhausts his stake, does he not? A. And
I exhaust my £10,000.
3529. Q. Yes; and then what happened? A. And then the house

was occupied, and then, about eighteen months after, the
final account was prepared and it was then that the
difference came to light. It wasn't known before, sir.

3530. Q. Yes, but by that time you had paid practically all your
money. A. No, it was towards the end I paid
(inaudible) sum, sir,

3531, Q. So, if we look very =~ h. If you look, you will
find this.

3532. Q. If we look very carefully, we might find correspondence
between you and Mr. Pottinger thrashing out this
business of who should pay what? A. I don't think
you will find that, but I think you will find —--

3533, Q. Mr. Pottinger can write, you know. We have seen several
letters from him. A. Yes, I know, but I didn't know
that he did write on these items. I can't recall it.

3534, Q. You mean Mr. Pottinger would deal with a matter of
this sort entirely by word of mouth? A. No, but
at the same time I do not recall correspondence.

3535, Q. Mr. Poulson, vou are being driven deeper and deeper
into the corner. A. I know -~ I amonly trying --

I can't say I remember something I can't, sir.

3536. Q. You could just tell the truth; quite a simple thing to

do. Just tell us what the arrangement was. A. There

was no arrangement, sir, except what I have already told

you.,

3537. Q. Just £10,000 from you? A. Yes.

3538. Q. And in the event you picked up the bill for the balance.
Was £10,000 the figure you had handy? A. Sorry?

3539. Q. Your contribution of £10,000 - how did you arrive at
that? A. Well, I forget, sir, but it seemed it
was half the cost at the time. I can't remember —---

3540. Q. It was not a percentage of something === 7 A. No,
sir. There was nothing; nothing he could ever do for
me,

MR. MUIR HUNTER: Well, I do not think we can take this
further. We may have to examine Mr. Pottinger. By
the way, sir, I should have mentioned toc the Court
that we were grateful for you forwarding the lettex
which I understand was addressed to yourself, and which
I do not propose to make use of without much further
consideration. Tt is from the local government dignitary
that —--
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3551. Q. When I put it to you on the last occcasion it was 2
"thank you" for getting the work for the Whitehaven
Union Offices, you would not have it, would you?

A. I can't remember that, sir.

3552. Q. You said it was not a "thank you"™. Well, I can under-
stand one "thank you", but what about two "thank you's"?
A, Well, there were three —---

3553, Q. Two offices - one "thank you" for each office?

A. No, no, there were three jobs.

3554, Q. Three jobs. Well then, there should be a third
holiday? A. No.

3555. Q. It is your creditors® money you are joking with.

Mr. Poulson. A. [ am naot joking at all. The
suggestions that have been put forward to me are
incorrect.

3556. Q. Do you know that in the last year of your practice
these debts were incurred and were never paid for?

A. Yes, sir, I am aware of that.

3557. Q. At a time when you could not pay any of your creditors
you sent trade union executives on holiday twice,

A. I was always certain that I would pay those
creditors in full.

3558. Q. You have nothing further to add about this?

A. No, sir.

3559. Q. Well now, when I asked you about Mrs. Cunningham being
a consultant - do you remember? A. O0Oh, ves, I
remember,

3560. . -- to get £1,500 a year, which was at the end of 1969
when you were absolutely flat broke, you said, "Well,
she had been a retired schoolteacher." A. So 1
understood.

3561. Q. That is not true, is it? A. No, I understand sag,
sir.

3562. Q. According to my information, Mrs. Cunningham was never
a schoolteacher. A. I am sorry, I understood that
she was.

3563. Q. And she had no qualifications as an interior decorator.
A. I didn't appoint her, as Mr. Saffman has written
a letter to the Public Trustee,

3564, Q. It is now suggested that it was Mr. Sales who appointed
her? A. It is not suggested. I was reminded that
this is what took place. That day that you talked to
me about it before, I was, a@as I said earlier, I was

terribly confused.
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35 &5,

3566.

3567.

3568.

3569.

3570,

GISp AL

3572,
3573.
3574,
S5iaE
3576.

3577.

3578.

3579.
3580.

Q.
MR.

MR.

Q-
q.
Q.

Conmisgfoerr—

o

This will not do., This is just an absurd concoction on
your part. A. It is not, sir.
Think of the date. Just think of the date. The date
of the Cunningham memorandum is January, 1970, by
which time you were out of business., A. It was
before then that I saw her.
16th January, 1970. A. No, sir, we saw her in
November, Mr. Sales and I.
Oh, you now remember seeing her with Mr. Sales?

A. I said so in that letter Mr. Saffman has written.
Yes, but you have not said it to the Court.

SAFFMAN ¢ With respect, sir, I believe the debtor

has in the previous transcripts.

MUIR HUNTER: Very good. I stand corrected.

So you and Mr. Sales, at a time when your business was
absolutely bust, interviewed Mrs. Cunningham and
employed her at £1,500 a year; is that what you are
seriously saying? Ao hat isn't what actually
happened, sir.

And why should she be described to Miss Mcleod as your
consultant? Do you remember you said, “"There is another
consultant"? You do not wish to add anything further?
A. I don't think I can add anything else, sir.

If she was, in fact, being employed by Mr. Sales --

A. It was his responsibiliiy, as I have shown on hsre.
-- why does it appear an yuur file? A. It shouldn't
have done. 1It's an error.

Well, then, you remember a secret major consultant?
A, Yes.

You have identified him, have you not? A. Yes.
Did you receive any money? A. No, sir.
Why was he secret? A. Well, I didn't realise at the

time that I had to disclose that name.

No, no. I am not speaking about in court; I am
speaking about the memorandum in which you said his name
is to be known only to you, Mr. Scott and Miss Mcleod.
What was secret about it? Ao Well, I don't know;
just that he was thinking at that time of being a
consultant, but he was never taken on.

You remember who the gentleman was? A. Yes, sir.

He was a senior minister in the Maltese Government,

was he not? A. Yes,
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35681. Q. And were you proposing to emplaoy him? A. After, yes.

3582, . After what? A. After he had came out of it.

3583. Q. Was he resigning? A. He was expecting that they
would get defeated in the next election.

3584. Q. He was expecting to be defecated? A. Yes.

3585. Q. And you were going to take him on after? A. Frobably.

3586. Q. How much? A. There was no sum discussed.

3587. H. Any kind of contract between you? A. No, sir.

MR. SAFFMAN: Whilst my learned friasnd is checking on
this other matter, the questions to which I referred
about Mr. Sales and Mrs. Cunningham are at Day 4 on
page 29.
MR. MUIR HUNTER: If I am mistaken I must apologise.
MR. SAFFMAN: Sir, nobody appreciates better than I do
how sasy it is to make a mistake in matters of this
nature, but it is Day 4, page 29, question 23103, and
at page 31 at approximately question 2134,
MR. MUIR HUNTER: Yes, you are quite right. I am sorry.
MR. SAFFMARN: I am giad to be able to be of assistunce.
MR. MUIR HUNTER: He said, "I don't kpow how it happened."
MR. SAFFMAN: But it is with Mr. Sales, and he was an
employee of 0.5.B. That is what he said.
MR. MUIR HUNTER: I am proposing, sir, to invite the
Court to rise in a few minutes because we have had a
fairly long day.
THE REGISTRAR: Is that the letter you are looking for?
MR. MUIR HUNTER: Yes, this is the memorandum from
Miss Mcleod to Mr. Scott. "Mr. Poulson has remembered
there is another 0.5.B. consultant, Mrs. May Cunningham,
Chester-le-Street. She receives" or "received" - it is
not clear - "£1,500. Mr. Poulson is arranging that this
lady is paid in future by Mr. Dan Smith."
3588. Q. Is that the incident to which you are referring?

A. Yes.
3589. Q. That she had been employed by -- A. Sales.
3590. Q. And was to be paid by Mr. Dan Smith? A. That is
what he asked - suggested.
3591. Q. This was apparently a decision by yourself. A, Sorry?
3592, Q. This was a decision by yourself? A. No, sir, I never

did anything —--

3593. Q. "Mr. Poulson is arranging that this lady == " A. Yes,
I did it at the reguest of the chairman of 0.5.B.
After all, he was employed by them, not by me.
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3594, . Mr. Sales —- As == and I was doing it in the
capacity of Ropergate Services.

3595. Q. Well now, I have got two small matters to finish off
with. Do you remember I asked you earlier to-day
about giving holidays to Mr. Dan Smith? A. Yes, sir,

3596. Q. And you said that it cculd only be on business.

I have here, in a file entitled "T. Dan Smith" just
produced by you, this letter - January 3rd, 1967.
"Dear Miss MclLeod, Mr. Poulson asked me to send on
particulars of my summer holidays to you. I want to
take my wife and two younger children, aged fourteen
and ten, to the beach bungalows at Glyfada, near
Athens. Last year you arranged for two bungalows
adjoining each other. They only had one room in
each. We were on half pension - this kbeing breakfast
with one meal in addition. Mr. Poulson suggested
this could be arranged by paying through an account in
Athens. We would fly out," and so forth. "I would
appreciate it if you could let me know if it is
practicable with the present credit restrictions.

I would also want to hire a small car," A, Well,
that doesn't alter the position at all, sir. We have

no account in Athens ana I can only imagine it is —---

3597. Q. Do you know a Dr. Metselaar” A. No, sir.
3568, . METSELAAR. A. I have nothing to do with ===
3599, U. Do you know a Dr. Metselaacr? A. No, sir,
3600. Q. Now, what do you say about that holiday letter?

A. Well, I always -- I still maintain that the only
reason I knew that they were going to Greece was
that there was a Ministry of Transport job and he was ——-=
3601. Q. Now, look, that is not what the letter says, is it?
A. It is not what the letter says, sir, but it is what —---
3602. U. And you are faced with what the letter says. You say
the letter is a lie? A. It is a lie in this, sir:
first of all, I had no banking account in Athens - never
have had and not anywhere in the world other than in
England. So it must be a lie.
3603. Q. Well, Miss MclLeod is your confidentizl secretary.
KA. Yes.
3604. Q. On the 15th January Mr. Smith writes, "Dear Miss Mcleod,
Thank you for your letter confirming that the arrange-

ments are 0.K. for Greece in August. You will let me

T4,
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3617. Q. This is in Beirut. "I met the gentleman whom you
were very impressed with - Deputy Sheikh Khalil
El-Khouri - son of an ex-president, who, from all I
can gather, is likely to be president the next term
or the term after." Do you remember that gentleman?

A. Yes., I was taken cut here - this is very surprising -
I was taken ocut here at the request of Sassoons, the
merchant bankers, who introduced this —-—-

3618. Q. What has that to do with the questicn of whether or
not you met him? A, This is how I did meet him.

It was through that introduction.

3619, 0. Your memorandum to Mxr. Maudling goes on: "He" - that
is Deputy Sheikh Khaiil £l-Khouri - "is prepared to do
anything for us, but he wants paying and I.T.LC.S. can
make the arrangements."

MR. MUIR HUNTER: I show the witness a photo~copy of the
letter.

3620. Q. What is meant by the words, "He wants paying and
I.T.C.S5. can make the arrangements"? A. Who is
this letter from?

3621. Q. It is from yourself to Mr. Maudling. It is a report
on your Middle East trip. A. 0Oh, ne, it is a
report on all over the world, sir. That's what I was
looking foxr..

3622. Q. What is meant by "He wants paying and I.7.C.S5. can make
the arrangements"? A. For the expenses, I expesct;
for anything he had to dowith it. I have no idea ---

3623. Q. No, it means that Mr, Khourihas to be paid to get the
hospital, does it not? A. DOh, no, sir, because this
hospital was given to Sassoons, the bankers, and Sassoons
took me out,

3624. Q. What do the words in English "He wants paying"™ mean?

A. I have no idea, sir.

3625. Q. Who wrote them? A. I did.

MR, MUIR HUNTER: This, sir, might be a convenient moment.

THE DEBTOR: This was brought definitely by Sassoons,
the bankers, who are the export credit guarantee bankers,
and that's how it came.

MR. MUIR HUNTER: Now, sir, you have heard some discussion
to-day about documents in the custody of the debtor,

Now, I have been given to understand that those that have
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been produced are the debtor's own selection, no doubt
quite bona fide, but I would not wish myself to be
confined to the debtor's own views as toc what is
relevant, and, therefore, I was going to ask you, sir,
to obtain an undertaking that the debtor hands over
the whole of his papers forthwith. The Trustee will
make arrangements for transport.

3626. THE REGISTRAR: Have you any more papers, Mr. Poulson?
A. No, I gave them all to Mr. Saffman.

THE REGISTRAR: Have you any more papers?

MR. SAFFMAN: I have no papers at all, sir. Everything
that has been transmitted to me has been transmitted by
me to the solicitors acting for the Trusiee. Mr. Poulson,
when I was first instructed by him, informed me that he
had 2 very considerable number of files relating to
masonic matters and religiocus matters and peolitical
matters, and I asked him to take ocut those which either
might or might not be relevant, so that I could judge
which were, leaving only those relating, as I have said
to mattersclearly not relevant. I understand from my
learnzd friend that he now wishes all the files to be
made available to the Official Receiver -- I am sorry,
I have used the wrong expression. Not "made available"
but "handed over" toc the Ufficial Receiver.

MR. MUIR HUNTER: To the Trustee.

MR. SAFFMAN: No, sir, wiilh respect ---

MR. MUIR HUNTER: They belong to the Trustee as a matter
of law. Every single thing belongs to the Trustee -
Section 38.

MR. SAFFMAN: Sir, I must not interfere in that argument
which is between the Official Receiver and the Trustee.
I understood it was the Official Receiver who required

them, but that is a matter between them.

So far as Mr. Poulson is concerned, once you, sir,
have exercised the judgment of Solomon as between the
Trustee and the UOfficial Receiver, and an indication is
given as to the time when some van or other large
vehicle will call to collect them, I undertake, on
behalf of my client, that they will be there for

collection.
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THE REGISTRAR: Mr. Hunter, do you want the files falling
into those three categories which Mr. Saffman has
mentioned?

MR. MUIR HUNTER: I am not quite sure, of course, haow
they work out, and I do not know what is meant by a
"political file" exactly. I mean, I know, for example,
that Mr. Poulson gave enormous donaticns to a school,
which presumably might come on a charitable file or =n
educational file - I cannot say -~ but, I do not want to
seem unreasonable, under Section 38 everything the
debtor is possessed of - except disclosing his false
teeth - belongs to me, and I just want the files.

THE REGISTRAR: Very well.

MR. MUIR HUNTER: And we will return any that are not
relevant forthwith.

THE DEBTOR: I can deliver them on Wednesday mormning.

THE REGISTRAR: Weli, these files must be produced as
soon as possible, Mr. Saffman.

MR. SAFFMAN: Well, I would prefer, sir, if it could be
indicated when somebody will attend at the debtor's
house, and I will make convenient arrangements to be
there and they can be collected, and then we all know
what has happened. We can make a mutually convenient
arrangemnent, sir,

MR. MUIR HUNTER: On Mr. Saffman's undertaking to use his
best endeavours in the course of the rest of the day,

I will be perfectly happy.

MR. SAFFMAN: I do want to get back to the office for a
little while.

THE REGISTRAR: Then I will adjourn this Public Examination

until tomorrow.

(PUBLIC EXAMINATIUN ADJOURNED TU THE FOLLOWING DAY)
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